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762. Godkendelse af dagsorden
Dok.nr.: 8713
Sagsid.:
Initialer: anel
Åben sag

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Godkendt.
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763. Budgetoverførsel til 2016 - Udvalget for Økonomi og Erhverv
Dok.nr.: 10781
Sagsid.: 16/3052
Initialer: PESA
Åben sag

Sagsfremstilling
Principperne for overførsel af mindre- og merforbrug til senere budgetår fremgår af 
reglerne for aftalestyring i Varde Kommune.  
 
Driftsbudgettet
Oversigt over forbrug 2015 Udvalget for Økonomi og Erhverv:
 
 Korrigeret 

budget 2015
Forbrug 2015 Restbudget Budgetoverførsel 

til 2016
Samlet for udvalget 375.484.151 334.630.078 40.854.073 27.901.503
Indenfor rammen 200.125.458 191.721.543 8.403.915 7.901.335
Lederløn – indenfor 
direktionens ramme

13.786.632 14.072.939 -286.307 -286.309

Udenfor rammen med 
100% overførsel

161.572.061 128.835.596 32.736.465 20.286.477

 
Indenfor rammen og udenfor rammen med 100% overførsel
I henhold til aftalestyringsmodellen er aftaleholdernes (de budgetansvarlige decentrale 
ledere) budget opdelt i ”indenfor rammen” og ”udenfor rammen – med 100% overførsel”.
”Indenfor rammen” er typisk udgifter til løn, undervisningsmidler og lignende. 
Principper for overførsel:

 Der er fuld overførselsret for aftaleholderne for budgetposter ”indenfor rammen”
 Ved merforbrug, der overstiger 5% af budgettet, skal der foreligge en redegørelse 

til den politiske behandling vedrørende tilbagebetaling 
 Ved mindreforbrug, der overstiger 5% af budgettet, skal der foreligge en 

redegørelse for formålet med opsamlingen, og en plan for hvordan midlerne 
tænkes anvendt.

 Af det samlede restbudgettet på 40,8 mio.kr. i 2015 anbefales overført 27,9 
mio.kr. Restbeløbet på 12,9 mio.kr. er efter en nærmere gennemgang og 
vurdering ikke medtaget som overførsel.
 

Der overføres i alt 27.901.503 kr. fra 2015 til 2016.
 
 
Anlægsbudgettet
Ikke forbrugte rådighedsbeløb på  ialt nettto 712.751 kr. til anlægsprojekter overføres til 
2016.
 
Anlægsoverførslen kan opdeles:

 Administrationsbygninger, 7-2 Bytoften                 0,7 mio. kr.
 IT-standardisering af infrastruktur                         0,1 mio. kr.
 Salg af tandklinikker i Agerbæk & Ølgod               -1,7 mio. kr.
 Investeringer i energibesparende foranstaltninger   2,6 mio. kr.
 Fortællinger i ”Naturpark Vesterhavet” – Nordea    -2,6 mio. kr.
 Nedrivning af 4 boliger                                          0,8 mio. kr.
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 Øvrige anlægsudgifter                                           0,8 mio. kr.

Forvaltningens vurdering
Overførslerne er opgjort i henhold til reglerne om aftalestyring.
 
Redegørelser vedrørende mer-/mindreforbrug fremgår af vedhæftet bilag. 

Retsgrundlag
Styrelsesloven, Økonomiregulativet og principper for aftalestyring.

Økonomi
Budgetoverførslerne bevilges formelt som tillægsbevillinger.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Budgetoverførsler fra 2015 til 2016 - total oversigt 160360/15
2 Åben Regnskab 2015 - Udvalget for Økonomi og Erhverv, specifikation 

over IKKE overførte beløb
39088/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv,
at der overføres 27.901.505 kr. fra 2015 til 2016 på driftsbudgettet og 
at der overføres uforbrugt anlægsbudget med 712.751 kr.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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764. Regnskab 2015 - Udvalget for Økonomi & Erhverv
Dok.nr.: 10794
Sagsid.: 16/3052
Initialer: PESA
Åben sag

Sagsfremstilling
Regnskab 2015 for udvalgets område fremsendes til behandling og indstilling overfor 
Udvalget for Økonomi og Erhverv.
 
Det regnskabsmæssige resultat
 Tekst: 1.000 kr.
Oprindeligt budget 2015 376.328
Tillægsbevillinger vedr. budgetoverførsler fra tidligere år 25.612
Øvrige tillægsbevillinger i 2015 incl. refusioner fra barsels- og 
langtidsfraværspulje m.v.

-26.456

Korrigeret budget incl. overførsel 375.484
Regnskab 2015 334.630
Mindre/forbrug i forhold til bevilling 40.854
 
Af mindre forbruget på 40,8 mio. kr. udgør 27,9  mio. kr. overførsel fra 2015 til 2016. 
Udover budgetoverførsler er der et mindre forbrug på 12,9 mio. kr.
 
Mindreforbruget skyldes:+ = mindreforbrug/merindtægt   - = merforbrug/mindre 
indtægt
 Mindreforbruget 

2015
Indenfor ramme:  
Personaleudgifter 502.593
Udenfor ramme – 100% overførsel:  
Direktionens ad hoc pulje mm 209.642
Kantinedrift 961.380
Porto & Facility 371.469
Konsulentbistand 1.087.076
Driftssikring af boligbyggeri 246.613
Redningsberedskab 396.391
Regulering af diverse omplaceringer 272.061
FLIS – ledelsesinformationssystem 345.492
Revision 152.872
Administrationstillæg vedr. amtsinstitutioner 1.111.670
Bygherrerådgivning – intern 109.870
Betalinger til Udbetaling Danmark -188.653
Investering i energibesparende foranstaltninger 6.078.000
Erstatninger – arbejdsskader 5.885.538
Kontorelever 325.700
Tjenestemandspensioner 736.418
Seniorordninger - øvrige aktivteter 305.370
AKUT-bidrag, 1 ørespulje 239.875
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3-partsmidler 259.315
Energibesparende foranstaltninger-gevinster -5.019.513
Indtægter ved byggesagsbehandling -834.246
Diverse gebyrindtægter -223.908
Regressager -144.799
Lægeerklæringer -327.455
Adm.udgifter til andre aktører vedr. ikke forsikrede 
ledige

260.090

Sum af mindre afvigelser -166.284
  
Total 12.952.577

Forslag til udvalgsbemærkninger
Udvalgsbemærkningerne er en overordnet redegørelse for hvert udvalg, som indgår i 
kommunens årsberetning.
 
Forslag til specielle bemærkninger
Specielle bemærkninger fungerer som regnskab for de meddelte bevillinger, og herunder 
forklaring på afvigelser mellem de faktiske og de forventede forhold.
 
Oversigt over afsluttede og igangværende anlægsprojekter
Der er vedlagt en oversigt over afsluttede og igangværende anlægsprojekter pr. 31. 
december 2015. For afsluttede anlægsprojekter over 2 mio. kr. er der vedlagt et særskilt 
anlægsregnskab. For igangværende anlægsprojekter over 2 mio. kr. er der vedlagt en 
statusbeskrivelse.

Retsgrundlag
Styrelsesloven og Økonomiregulativet.

Økonomi
----

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Udvalgsbemærkninger 2015 - Udvalget for Økonomi og Erhverv 39919/16
2 Åben Specielle bemærkninger regnskab 2015 - Udvalg for økonomi og 

Erhverv
27911/16

3 Åben Regnskabsoversigt 2015 Udvalget Økonomi & Erhverv1.pdf 38651/16
4 Åben Regnskab 2015 - Anlæg - Fordelt på samtlige udvalg - 

Igangværende anlæg / Afsluttede anlæg
16423/16

5 Åben Anlægsregnskab 013887 Tilbygning til lægehuset i Oksbøl.pdf 38603/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv,
at udvalgsbemærkningerne godkendes,
at de specielle bemærkninger godkendes,
at opgjort mindre forbrug på 12,9 mio.kr. godkendes,
at de afsluttede anlægsregnskaber for 2015 godkendes, og
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at redegørelsen vedrørende igangværende anlæg godkendes.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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765. Godkendelse af budgetoverførsler fra 2015 til 2016
Dok.nr.: 10760
Sagsid.: 15/314
Initialer: JOPE
Åben sag

Sagsfremstilling
I henhold til principper i Varde Kommunes aftalestyring har forvaltningen udarbejdet 
oversigt over budgetoverførslerne fra 2015 til 2016.
 
Principperne for overførsler er i henhold til aftalestyringen:

 Budgetposter, der er omfattet af bevillingsansvar med overførselsret, giver fuld  
overførselsret mellem budgetårene.

 Ved underskud der overstiger 5%, skal der foreligge en redegørelse til brug for 
den politiske behandling.

 Ved overskud der overstiger 5%, skal der foreligge en redegørelse for formålet 
med opsamlingen og en plan for, hvordan midlerne tænkes anvendt.

 
Budgetoverførsler – Drift
De samlede budgetoverførsler fra 2015 til 2016 på driftsområdet er opgjort til 91,3 mio. 
kr. Til sammenligning blev der fra 2014 til 2015 i alt overført 95,4 mio. kr.
 
Der overføres følgende beløb fordelt på udvalg:
 År 2014 til 2015 År 2015 til 2016
Udvalget for Økonomi og Erhverv 25,6 27,9
Udvalget for Plan og Teknik 4,0 2,8
Udvalget for Børn og Undervisning 46,1 43,5
Udvalget for Kultur og Fritid 5,8 3,4
Udvalget for Social og Sundhed 12,9 13,1
Udvalget for Arbejdsmarked og Integration 1,0 0,7
I alt 95,4 91,3
 
Budgetoverførsler – Anlæg
De samlede budgetoverførsler på anlægsområdet udgør i alt 44,0 mio. kr. Beløbene 
vedrører anlægsarbejder, som er bevilget i 2015 og tidligere år, men endnu ikke er 
færdiggjorte. Til sammenligning blev der fra 2014 til 2015 overført samlet 50,4 mio. kr.
 
De overførte anlægsbeløb kan opdeles således:
 År 2014 til 2015 År 2015 til 2016
Udvalget for Økonomi og Erhverv 4,9 0,7
Udvalget for Plan og Teknik 31,2 22,2
Udvalget for Børn og Undervisning 7,6 11,7
Udvalget for Kultur og Fritid 2,5 0,5
Udvalget for Social og Sundhed 4,4 7,1
Udvalget for Arbejdsmarked og Integration 0,0 0,0
Byggemodning -0,2 1,7
I alt 50,4 44,0
 
Budgetoverførsler – Låneoptagelse
I forhold til lånerammen for 2015 overføres 11,0 mio. kr. til optagelse i 2016.
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Budgetoverførsler – Indskud i Landsbyggefonden
Vedrørende indskud i Landsbyggefonden overføres et ikke forbrugt beløb på 2.561.191 
kr.
 
De samlede budgetoverførsler fremgår af vedhæftede bilag.

Forvaltningens vurdering
Budgetoverførslerne er opgjort i henhold til Varde Kommunes regler for aftalestyring.

Retsgrundlag
Styrelsesloven og regler for aftalestyring i Varde Kommune.

Økonomi
Budgetoverførslerne bevilges formelt af Byrådet som tillægsbevillinger.
 
Det er vigtigt af hensyn til overholdelse af kommunens serviceramme, at der i løbet af 
året sker opfølgning på forbruget af budgetoverførslerne og forventninger til 
budgetoverførsler til 2017.

Høring
Budgetoverførslerne er behandlet i de stående udvalg i marts måned 2016.
Direktionen har behandlet budgetoverførslerne den 3. marts 2016. 

Bilag:
1 Åben Budgetoverførsler fra 2015 til 2016 - total oversigt 160360/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
at der gives tillægsbevillinger til budgetoverførslerne fra 2015 til 2016 i henhold til det 
fremsendte bilag (dok.nr. 160360-15) med følgende beløb
          - Driftsudgifter 91,3 mio. kr.
          - Anlægsudgifter 44,0 mio. kr.
          - Låneoptagelse -11,0 mio. kr.
          - Indskud i Landsbyggefonden 2,6 mio. kr.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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766. Regnskab 2015 - orientering
Dok.nr.: 10811
Sagsid.: 15/3355
Initialer: JOBR
Åben sag

Sagsfremstilling
Regnskabet for 2015 er ved at være færdigt, og der mangler således kun design og 
layout.
 
Regnskabsopgørelsen fremlægges nu til orientering, og den samlede Årsberetning 
fremlægges til godkendelse i Byrådet den 3. maj 2016.
 
Regnskabsopgørelsen 2015:
Mio. kr.
 

 
- = 

indtægter/overskud

Oprindeligt 
budget 
2015

Korrigeret 
budget 
2015*

Regnskab 
2015

Rest 
budget 
efter 

overførsler

Skatteindtægter -2.176,6 -2.174,5 -2.173,3 -1,2
Tilskud og udligning -764,5 -765,2 -764,9 -0,3
Indtægter i alt -2.941,1 -2.939,7 -2.938,2 -1,5
Driftsudgifter (netto)     

Serviceudgifter 2.088,6 2.080,9 2.074,8 6,1
Medfinansiering af 

det regionale 
sundhedsvæsen

168,9 172,9 173,7 -0,8

Overførselsudgifter 522,4 550,3 550,4 -0,1
Forsikrede ledige, 

mm. 70,4 63,8 62,8 1,0

Ældreboliger -14,1 -14,9 -14,6 -0,3
Nettorenter 17,1 5,4 4,5 0,9
Udgifter i alt 2.853,3 2.858,4 2.851,6 6,8
Driftsresultat (- = 
overskud) -87,8 -81,3 -86,6 5,3

Anlægsudgifter (netto) 138,2 146,8 149,8 -3,0
Resultat af det 
skattefinansierede 
område

50,4 65,5 63,2 2,3

* Forskellen mellem det oprindelige budget og det korrigerede budget består af 
godkendte tillægsbevillinger samt budgetoverførsler til 2016 er trukket fra.
 
Økonomisk resultat for 2015
Varde Kommune kommer ud af 2015 med et lidt bedre driftsresultat end budgetteret. 
Det samlede driftsresultat viser et overskud på 86,6 mio. kr. mod et budgetteret 
driftsoverskud på 81,3 mio. kr.

I det budgetterede driftsoverskud er der taget højde for budgetoverførsler til 2016 på 
91,3 mio. kr. Overførslerne er i øvrigt faldet med 4,1 mio. kr. fra 2015 til 2016.
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I forhold til det korrigerede budget viser serviceudgifterne et mindre forbrug i regnskab 
2015 på 5,3 mio. kr. Serviceudgifterne ligger 1,8 procent over regnskabstallet for 2014. 
Den reale stigning i serviceudgifterne er på 0,5%, når der korrigeres for den forventede 
pris- og lønstigning fra 2014 til 2015.

Udgifterne til medfinansiering af det regionale sundhedsvæsen viser et merforbrug på 0,8 
mio. kr. 

Udgifterne vedrørende overførselsudgifter (kontanthjælp, førtidspension m.v.) viser et 
merforbrug på 0,1 mio. kr.

Udgifterne til forsikrede ledige viser et mindreforbrug på 1,0 mio. kr.

På drift af ældreboligområdet er der før finansieringsomkostninger realiseret færre 
indtægter med 0,3 mio. kr.

Udgifterne til renter viser et mindreforbrug på 0,9 mio. kr.

Samlet et driftsresultat der er 5,3 mio. kr. bedre end det korrigerede budget for 2015. 

De samlede anlægsudgifter udgør 149,8 mio. kr., hvilket er 3,0 mio. kr. mere end det 
korrigerede budget. 

Det samlede overførselsbeløb på anlægsprojekter er faldet med 6,4 mio. kr. fra 2015 til 
2016, så de nu udgør 44,0 mio. kr.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at regnskabsopgørelsen for 2015 giver et retvisende 
billede af udgifter og indtægter i 2015. Endvidere at resultatet – i forhold til såvel det 
oprindelige budget som i forhold til det korrigerede budget – må betragtes som 
tilfredsstillende.
 
Ved behandling af regnskabet for 2015 i de stående udvalg, udvalget for Økonomi og 
Erhverv og Byråd vil der være uddybende forklaringer på afvigelser mellem budget og 
regnskab.

Retsgrundlag
Tidsplan for regnskabsafslutningen 2015.

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler Udvalget for Økonomi og Erhverv, 
at tage regnskabsopgørelsen 2015 til efterretning, og videresender den til orientering for 
Byrådet.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 

Beslutning Byrådet den 05-04-2016
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Fraværende: Ingen

Orienteringen taget til efterretning.
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767. Optagelse af lån 2016
Dok.nr.: 10809
Sagsid.: 07/20505
Initialer: JOBR
Åben sag

Sagsfremstilling
Den samlede låneramme 2016 tillige med rest låneramme 2015 kan opgøres til 55,1 mio. 
kr. Beløbet består af rest låneramme 2015 på 11,0 mio. kr. og låneramme 2016 på 44,1 
mio. kr.
 
Lånerammen specificeres således:
 
· Lånerammen for 2016 er opgjort til 44,1 mio. kr. ifølge budget 2016. 

Opgørelsen består af følgende låneberettigede udgifter:
§  30,5 mio. kr. i udgift til energibesparende foranstaltninger

§  11,6 mio. kr. til byfornyelse Varde Midtby m.v.

§  2,0 mio. kr. i nettoudgift til bevilling af lån til betaling af ejendomsskatter.

· Lånerammen 2015 er opgjort til 61,0 mio. kr. heraf tidligere optaget lån med 50 mio. 
kr., så den resterende låneramme til udnyttelse er 11,0 mio. kr.

Opgørelsen består af følgende låneberettigede udgifter:
§  39,5 mio. kr. i udgift til energibesparende foranstaltninger

§  12,8 mio. kr. til byfornyelse Varde Midtby m.v.

§  7,5 mio. kr. i dispensation fra Social- og Indenrigsministeriet til det ordinære 
anlægsområde

§  1,2 mio. kr. i nettoudgift til bevilgede lån til betaling af ejendomsskatter.

De præcise vilkår for lånet indhentes i forbindelse med lånets udbetaling.
For 2015 lånerammen skal lånet if. Lånebekendtgørelsen optages senest 30. april 2016. 

Forvaltningens vurdering
Det er Forvaltningens vurdering, at optagelse af lånet følger forudsætningerne for budget 
2015 samt budget 2016, samt strategien om at udnytte de muligheder vi har for 
optagelse af lån.

Retsgrundlag
Finansieringspolitikken for Varde Kommune. 
Lånebekendtgørelsen nr. 1580 af 17. december 2013.

Økonomi
Lånerammen i 2015 er beregnet til 61,0 mio. kr. Der afsættes i 2016 og årene fremover 
budget til renter og afdrag på lånet. 
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Lånerammen 2016 er budgetteret til 44,1 mio. kr., og der skal i årene 2017 og fremover 
afsættes budget til renter og afdrag på lånet.
 
Såfremt lånerammen 2016 udnyttes i marts måned 2016, skal der i 2016 afholdes 
udgifter til renter og afdrag, der forventes finansieret af rentebudgettet.

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
at lånerammen 2015 og 2016 udnyttes ved optagelse af lån på 55,1 mio. kr. indenfor 
rammerne af Finansieringspolitikken. De præcise lånevilkår indhentes i forbindelse med 
udbetaling af lånet.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 

Beslutning Byrådet den 05-04-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen godkendt.
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768. Udpegning af bestyrelsesmedlem til DIN Forsyning
Dok.nr.: 10786
Sagsid.: 14/14004
Initialer: anel
Åben sag

Sagsfremstilling
Bestyrelsen i DIN Forsyning skal bestå af fire generalforsamlingsvalgte 
bestyrelsesmedlemmer, hvor Esbjerg Forsyning Holding A/S indstiller to, og Varde 
Forsyning A/S indstiller to.
 
Byrådet besluttede på møde den 3. februar 2015, at borgmester Erik Buhl Nielsen og 
direktør for Plan, Kultur og Teknik Bent Peter Larsen udpeges som 
generalforsamlingsvalgte bestyrelsesmedlemmer for DIN Forsyning A/S som 
repræsentanter for Varde Kommune.
 
I forbindelse med direktør Bent Peter Larsens fratræden ultimo marts 2016 skal der 
udpeges et nyt bestyrelsesmedlem.

Retsgrundlag
Vedtægter for DIN Forsyning A/S.

Økonomi
Bestyrelsesarbejdet honoreres med et årligt vederlag på 12.500 kr. til menige 
bestyrelsesmedlemmer.

Anbefaling
Direktionen anbefaler Byrådet,
at direktør Thomas Jaap udpeges som generalforsamlingsvalgt bestyrelsesmedlem for 
DIN Forsyning A/S som repræsentant for Varde Kommune.

Beslutning Direktionen den 09-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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769. Fusion af Esbjerg ErhvervsUdvikling, ProVarde og erhvervs- 
og turismeindsatsen på Fanø.

Dok.nr.: 10855
Sagsid.: 15/382
Initialer: anel
Åben sag

Sagsfremstilling
Som Byrådet er blevet orienteret gennem vinteren, har der pågået sonderinger om fusion 
af erhvervs- og turismeorganisationerne i Esbjerg, Varde og Fanø. I fusionen indgår 
desuden varetagelse af opgaveporteføljen hos SVUF. 
 
For bestyrelsen for ProVarde har det været en forudsætning, at formålet med disse 
sonderinger ikke har været besparelser, men at man i fællesskab kan få en erhvervs- og 
turismeorganisation, der fremstår stærkere både i forhold til det lokale erhvervsliv og i 
forhold til mulighederne for at området kan gøre sig gældende i et nationalt perspektiv.
 
Disse sonderinger har nu mundet ud et fusionsmateriale, der består af forslag til nyt sæt 
vedtægter for organisationen, der får navnet Business Region Esbjerg – Esbjerg, Fanø, 
Varde samt en fusionsaftale mellem Esbjerg ErhvervsUdvikling og ProVarde. Materialet 
vedlægges.
 
Som det fremgår af materialet, vil der blive en bestyrelse, der består af de 3 borgmestre 
samt yderligere en politiker fra henholdsvis Esbjerg og Varde Kommuner, 1 repræsentant 
fra Esbjerg Rektorkollegium (der også omfatter ungdomsuddannelser i Varde Kommune), 
2 medlemmer udpeget af de to advisory boards for erhverv og turisme samt medlemmer, 
der vælges på en årlig generalforsamling.
 
Fusionsprocessen har været drevet af en sammenlægningsbestyrelse, der blandt andet 
har udformet den vision for Business Region Esbjerg, som fremgår af vedlagte bilag.
 
Fusionen skal nu behandles på en generalforsamling i Varde den 30. marts og formentlig 
igen den 12. april, ligesom den også skal behandles i Esbjerg den 31. marts og 12. april.
 
Bestyrelsen for ProVarde anbefaler, at man stemmer ja til fusionen, og begrunder det 
med, at man kan yde en stærkere og mere specialiseret erhvervsservice, medlemmerne 
får adgang til stærkere netværk i forbindelse med eksempelvis Esbjerg Havn og en fælles 
erhvervs- og turismeorganisation vil stille området stærkere i forhold til andre 
byregioner. Endelig har bestyrelsen lagt vægt på, at der er fastholdt en decentral 
tænkning, hvor der er fokus på behovene hos virksomhederne rundt i hele det område, 
som man skal dække.
 
Som nævnt er Erik Buhl som borgmester udpeget til en kommende bestyrelse, ligesom 
sonderinger partierne imellem indikerer, at Kjeld Anker Espersen fra Socialdemokratiet 
bliver Byrådets anden repræsentant i bestyrelsen for en ny erhvervs- og 
turismeorganisation.

Økonomi
Der er i budgettet for 2016 afsat 7.116.802 kr.
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Bilag:
1 Åben Vedtægter for Business Region Esbjerg 43239/16
2 Åben Udkast til vision 43237/16
3 Åben Fusionsaftale 43232/16

Anbefaling
Borgmesteren indstiller, at Varde Byråd under forudsætning af godkendelse af fusionen 
af erhvervs- og turismeorganisationerne i Esbjerg, Fanø og Varde, godkender, 
at tilskuddet til ProVarde med virkning fra den 1. juli overføres til Business Region 
Esbjerg
at Byrådet tilkendegiver, at man yder uændret tilskud fra 2017 som i 2016 under 
forudsætning af, at Esbjerg og Fanø Kommune også gør det
at Kjeld Anker Espersen udpeges til sammen med Borgmesteren at repræsentere Varde 
Byråd i bestyrelsen for Business Region Esbjerg 

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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770. Forårsmødet mellem Byrådet og Udviklingsrådene
Dok.nr.: 10764
Sagsid.: 16/545
Initialer: haje
Åben sag

Sagsfremstilling
Forårsmødet mellem Byrådet og medlemmer af de ni udviklingsråd i Varde Kommune er 
aftalt til onsdag den 11. maj 2016 - kl. 17.00 til ca. 21.00 i Ølgod Hallerne. 
 
Fælles Udviklingsrådet har den 23. februar drøftet forslag til dagsordenspunkter for 
forårets møde med Byrådet. Også ved dette års forårsmøde ønsker udviklingsrådene en 
tæt dialog med byrådsmedlemmerne og forvaltningen. 

Forslag til dagsordenen: 
 
Velkomst ved borgmester Erik Buhl
 

1. Rigets tilstand: Kort status ved borgmester Erik Buhl herunder orientering om 
diverse puljer som udviklingsråd kan søge: Byfornyelse/udviklingsplaner, 
visionspuljen og udviklingspuljen. Der gives samtidig en status på, hvilke midler 
der er uddelt og til hvad. 

2. Varde Kommunes vision: Vi i naturen. Kort orientering ved visionspilot Kirstine 
Gottlieb om visionen samt det nedsatte ”Vi i naturen råd”.

3. Præsentation af udviklingsrådenes nye film. 

4. Hovedtemaet: ”Hvad skal vi leve af i lokalsamfundene i Varde Kommune?”
Oplæg til debat ved formanden for Tænketanken Niels Bjørn. 

Herefter debat ved bordene. 

5. Eventuelt. 

Pause med servering af let anretning planlægges efter punkt 3, og før dialogen ved 
bordene. 

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at mødet mellem Byrådet og Udviklingsrådene vægtes 
meget højt af deltagerne. Dialogen er i højsædet frem for mange dagsordenspunkter af 
orienterende karakter. 

Konsekvens i forhold til visionen
Dialogen med udviklingsrådene er vigtig i forhold til udrulningen af den i lokalområderne. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten. 
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Økonomi
Udgiften til afvikling af forårsmødet afholdes over udviklingsrådenes konto. 

Høring
Ingen.

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 
at Direktionen drøfter ovennævnte forslag til punkter til dagsorden for mødet mellem 
Byrådets og Udviklingsrådenes medlemmer og fastsætter dagsorden for mødet den 11. 
maj 2016, 
at sagen videresendes til behandling i Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30. marts 
at endelig dagsorden udsendes til deltagerne medio april.

Beslutning Direktionen den 03-03-2016

Fraværende: Louise Raunkjær

Anbefalingen blev godkendt. 

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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771. Kommunekoncept for EU-strategi
Dok.nr.: 10769
Sagsid.: 15/12535
Initialer: chrp
Åben sag

Sagsfremstilling
Det Syddanske EU Kontor i Bruxelles har, som en del af en ny resultatkontrakt, fået 
stillet en opgave, der går ud på at udvikle et koncept for kommunerne vedrørende EU-
projekter og strategiudvikling med henblik på at øge et EU-relateret samarbejde og indgå 
i flere EU-projekter. 
 
Før dette koncept tilbydes til alle de syddanske kommuner, ønsker EU-kontoret at 
gennemføre en testfase med to kommuner, hvor konceptet afprøves og udvikles 
yderligere. 
 
Varde Kommune har tilkendegivet en interesse i at være én af disse to kommuner, og 
dermed være med i konceptets opstarts- og udviklingsfase. 
 
Formålet med et EU-koncept til kommuner er at øge kommunernes hjemtag af EU-midler 
via 
· et øget strategisk engagement,
· en øget bevidsthed omkring innovationspotentialer,
· forankring i kommunale udviklingsplaner, og
· afsætning af relevante ressourcer, herunder både penge men især også personer.
 
Som forsøgskommune vil Varde indgå i en udviklingsproces, hvor der arrangeres nogle 
dialogmøder med Det Syddanske EU Kontor. Det første er skemalagt den 2. marts 2016 
på Bytoften. Der vil ikke være rejseaktivitet til Bruxelles forbundet med at være 
forsøgskommune. 
 
Det koncept Varde Kommune skal afprøve, består af fire faser:
1) Forventningsafstemning, hvor kommunens øverste ledelse præsenteres for det 

foreløbige koncept. I denne fase forventningsafstemmes, hvor mange ressourcer 
kommunen kan og ønsker at bruge på en EU-strategi, samt hvilke konkrete behov og 
ønsker, kommunen har. 

2) Desk research og analyse, hvor kommunens udviklingsstrategier/visioner/planer 
analyseres og passende muligheder for EU-tilskud undersøges af Det Syddanske EU-
kontor. Der vil være en opfølgende dialog med kommunen. 

3) Workshop i kommunen. Analyseresultaterne præsenteres for kommunens ledelse, og 
der afholdes en EU-relateret workshop med udvalgte medarbejdere. 

4) Handlingsplan – der udarbejdes en 2-årig handleplan for kommunens EU-engagement. 
Denne iværksættes, og der er løbende opfølgning med EU-kontoret. 

 
Konceptet afprøves i tilpasset form, og Varde Kommune kan være med til at formgive 
forløbet, hvorefter Det Syddanske EU Kontor ønsker at gennemføre en evaluering med 
henblik på at få feedback, der kan optimere konceptet. 

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer,
· at det er værdifuldt at være forsøgskommune i konceptudviklingen, da det giver 

Varde Kommune flere muligheder for at få indflydelse på konceptets indhold,
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· at en strategi for EU-samarbejde kan bidrage til flere EU-relaterede projekter i Varde 
Kommune, der kan bidrage med værdifuld viden og nye netværk.

Konsekvens i forhold til visionen
Visionen kan indarbejdes i en EU-strategi, såfremt dette ønskes. 

Økonomi
Det må forventes, at der skal afsættes personalemæssige ressourcer afhængige af Varde 
Kommunes involveringsgrad. 
En eventuelt mindre finansiering kendes ikke på nuværende tidspunkt. 

Bilag:
1 Åben Præsentantion fra det syddanske EU kontor 23652/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv,
at Varde Kommune indgår som forsøgskommune i Det Syddanske EU Kontor’s udvikling 
af et kommunekoncept for EU-samarbejder.

Beslutning Direktionen den 25-02-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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772. Vi læser bøger i naturen
Dok.nr.: 10791
Sagsid.: 16/259
Initialer: kigo
Åben sag

Sagsfremstilling
Biblioteket har henvendt sig med en idé, hvor de ønsker at gøre visionen levende med en 
ny bibliotekscykel – det cyklende bibliotek. Biblioteket søger om tilskud til anskaffelse af 
cyklen.
 
Cyklen er en Christianiacykel der er bygget til formålet, som både gør det muligt at flytte 
biblioteket ud i naturen og være synlig i bybilledet, på nye uventede steder og måder. 
Cyklen males i en markant farve for at vække opmærksomhed og logo ”vi i naturen” vil 
også være synligt.
 
Fra cyklen kan Biblioteket formidle og udlåne bøger, film, musik og andre materialer - 
indholdet kan pakkes helt specifikt til formålet som cyklen er ude til. Ligeledes kan man 
formidle natur- og kulturbegivenheder fra cyklen. Cyklen har indbygget motor for at 
udvide rækkevidden og dermed anvendeligheden.
 
Der er fire-seks ugers leveringstid på cyklen. Både Lyngby-Taarbæk Bibliotek og Hillerød 
Bibliotek har en tilsvarende med gode erfaringer til følge.
 
Cyklen vil i første omgang få tilknytning til det sommerbiblioteksforsøg, som Varde 
Bibliotek laver i Blåvand, Vejers og Henne i 2016 og 2017. Sommerbiblioteket er en del 
af bibliotekets aftalestyring for 2016 og 2017.
 
Med en leveringstid primo maj vil biblioteket ud over sommerbiblioteket kunne bruge 
cyklen til naturbegivenheder, herunder til nogle af de markante markeringer af visionen: 
fejring af Nationalpark Vadehavet den 22. maj, Varde Å dag (med udgangspunkt i 
Hodde) og på Karlsgårde dag. Biblioteket vil fra sag til sag afveje, hvor det giver mest 
mening at bruge bibliotekscyklen og/eller biblioteksbussen. Biblioteket bemander selv 
cyklen og står selv for den løbende drift og vedligehold. 
 
Med cyklen tager biblioteket endnu et skridt mod at opsøge folk, lige der hvor de er og 
med specifik og målrettet formidling. På den måde hjælper cyklen med til at udmønte 
bibliotekets nye strategi, der behandles på Kultur- og Fritidsudvalgets møde 15. marts. 
Med strategien fortsætter Biblioteket arbejdet med at nytænke det klassiske biblioteks 
ydelser og services på en opsøgende måde, så de fortsat er relevante i en digital 
tidsalder.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen finder ansøgningen interessant. Cyklen vil bringe bibliotekets tilbud ud i 
naturen på steder og måder, som ikke er muligt i dag, og fx deltage i events eller 
arrangementer. Det er en måde hvor bogen, andre biblioteksmaterialer og læsningen 
kommer ud i naturen, eller ud fra det mere velkendte fysiske bibliotek.
 
Forvaltningen finder at ansøgningen er et kreativt og originalt eksempel på nytænkning 
implementeringen af visionen og med et direkte sigte på borgerne.
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Det er også vurderingen at ideen hænger godt sammen med den netop godkendte 
cykelvision. Dernæst hænger det sammen med Fritids-, Idræts- og Kulturpolitikken, 
herunder målsætningen for biblioteket: Det skal være nemt at bruge bibliotekerne, så 
læsning og aktivt medborgerskab fremmes og demokratiet styrkes. 

Konsekvens i forhold til visionen
Biblioteket har i 2015 haft 300.000 besøgende og 15.000 registrerede lånere. Biblioteket 
er dermed en institution som har kontakt til mange borgere. Med den store direkte 
borgerkontakt er biblioteket en interessant platform for at sikre et bredere kendskab til 
visionen. 
 
Med det cyklende bibliotek er det tillige en måde at understøtte en kreativ anvendelse af 
naturens rum og dermed en måde at understøtte andre kvalitativt gode oplevelser i 
naturen eller der hvor cyklen er henne. Cyklen vil bringe bibliotekets tilbud ud i naturen 
på steder og måder, som ikke er muligt i dag.

Retsgrundlag
Biblioteksloven

Økonomi
Biblioteket oplyser at anskaffelse af cykel med motor og indrettet til biblioteksfunktion 
koster ca. 40.000 kr. 
Biblioteket vil finansiere 10.000 kr. af eget driftsbudget, vil stå for den løbende drift og 
vedligehold samt bemanding af cyklen.
Der søges om tilskud på 30.000 kr. som foreslås finansieret af budgetbeløb til Vi i 
naturen.

Høring
Det foreslås at Udvalget for Kultur og Fritid orienteres om projektet.

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv
At biblioteket modtager tilskud på 30.000 kr. til anskaffelse af bibliotekscykel som 
understøtter synliggørelse af visionen målrettet borgerne
At tilskud finansieres af budget til ”Vi i naturen”, og 
At projektet igangsættes så cyklen kan komme ud til arrangementer før sommeren 
2016l.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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773. Årets Landsby 2016
Dok.nr.: 10765
Sagsid.: 16/2246
Initialer: haje
Åben sag

Sagsfremstilling
Jagten på Årets Landsby 2016 er gået ind. Landdistrikternes Fællesråd og 
Landsforeningen Landsbyerne i Danmark går nu på jagt efter Årets Landsby 2016. 
 
Landsforeningen Landsbyerne i Danmark har siden 1995 kåret Årets Landsby. I år bliver 
den historiske pris uddelt for 20. gang, og det sker i samarbejde med Landdistrikternes 
Fællesråd. 
 
Årets tema er de frivillige ildsjæles betydning for fællesskab og lokaludvikling. Derudover 
samler interessen sig om landsbyer med under 2000 indbyggere, der har en 
udviklingsplan og som er organiseret med et lokalråd eller lignende.
 
Bedømmelseskomiteen for Årets Landsby består af tidligere minister Annette Vilhelmsen, 
Carsten Abild, Sten Kjær Jensen, Mads Munk Jepsen og Christian Korsgaard. Komitéen 
faciliteres af sekretariatschef Allan Andersen, Landdistrikternes Fællesråd. 
Indstillinger skal fremendes til Landdistrikternes Fællesråd senest 1. maj 2016. 
 
Varde Kommune har i årene 2008-2013 tillige kåret ”Årets Landsby i Varde Kommune”, 
hvorefter vinderen automatisk gik videre til den landsdækkende konkurrence. 
Janderup vandt i 2009 den landsdækkende konkurrence, og før kommunesammenlæg-
ningen tilfaldt æren både Skovlund og Billum. 
 
Landsforeningen Landsbyerne i Danmark har ikke afholdt konkurrencen i 2014 og 2015, 
hvorfor der heller ikke har været kåret en Årets Landsby i disse år. 
 
Den Lokale Aktionsgruppe – LAG Varde - kårede i samarbejde med Varde Kommune 
årets lokale landsby i 2008-2013. Som noget nyt foreslås det, at dommerkomitéen 
udgøres af Fælles Udviklingsrådet (FUR). Vinderen får 10.000 kr. fra FUR’s 
borgerinddragende aktiviteter og Varde Kommune fejrer landsbyen med en indgraveret 
messingplade, med musik af Varde Garden og med en flagallé. 

Ansøgningsfristen til den lokale konkurrence fastsættes til 20. april 2016, og vinderen 
kåres på FUR’s møde den 26. april. Ansøgninger sendes til lokalsamfundskonsulent 
Hanne Jespersen på haje@varde.dk 
 
Vinderen af konkurrencen går automatisk videre til den landsdækkende konkurrence. 

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at kåringen af Årets Landsby i Varde Kommune er med til at 
sætte fokus på kvaliteterne i lokalsamfundet og øge bosætningen. Varde Kommune har 
et stort fokus på udviklingen af lokalsamfundene blandt andet via udviklingsplanerne. 
En gennemførelse af konkurrencen i Varde Kommune – og deltagelse i den 
landsdækkende konkurrence – er samtidig en anerkendelse af de lokale ildsjæle, der gør 
et stort stykke frivilligt arbejde i lokalsamfundene. 

mailto:haje@varde.dk
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Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten.

Økonomi
Præmien på de 10.000 kr. finansieres af kontoen for Fælles Udviklingsrådets 
borgerinddragende aktiviteter. 

Øvrige udgifter på ca. 25.000 kr. til fejringen af Årets Landsby 2016 i Varde Kommune – 
flagallé – messingskilt – optræden af Varde Garden - finansieres af Byrådets 
Repræsentationskonto. 

Høring
Ingen.

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at Direktionen anbefaler overfor Udvalget for Økonomi og 
Erhverv,
at Varde Kommune - med FUR som dommerkomité - kårer Årets Landsby 2016 ud fra 
årets tema og vinderen deltager i den landsdækkende konkurrence Årets Landsby 2016 
udskrevet af Landdistrikternes Fællesråd i samarbejde med Landsforeningen Landsbyerne 
i Danmark. 

Beslutning Direktionen den 03-03-2016

Fraværende: Louise Raunkjær

Anbefalingen blev godkendt. 

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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774. Ansøgning om økonomisk støtte til projekt 
Stemmeværkspladsen - en levende ådal

Dok.nr.: 10789
Sagsid.: 16/2810
Initialer: anel
Åben sag

Sagsfremstilling
Ansager Byudvikling ansøger om økonomisk støtte på 164.100 kr. til restfinansiering af 
projekt Stemmeværkspladsen – en levende ådal. Projektet er et samskabelsesprojekt 
mellem Ansager Byudvikling og Varde Kommune.
 
I dag er Ansager Kanal nedlagt og fungerer kun som en lille grøft. Vandet er ført tilbage 
til Varde Å under naturgenopretningsprojektet, som blev afsluttet i 2010. Under 
genopretningsprojektet blev også stemmeværket nedlagt. Området ligger i dag som en 
åben plads ned til Varde Å og tracéet til kanalen er stadig synlig i landskabet. 
 
Projektet indeholder etablering af en mindre parkeringsplads ved ankomsten til ådalen, 
muldtoilet, rekreative lommer, anløbsbro og optagningsplads samt Camp 
Stemmeværket. Ligeledes indrettes det gamle driftshus til formidlingshus. 
 
Stemmeværkspladsen er næste etape i forlængelse af etableringen af sti langs Ansager 
Kanal. Det er muligt at vandre fra Ansager by via trampestier i de smukke omgivelser til 
stemmeværket eller cykle/eller på anden vis køre dertil. Der arbejdes på at etablere en 
vandresti langs kanalen som ender ved Karlsgårde Sø. Her er forbindelse til Kyst til Kyst 
Stien, hvor man kan vandre tværs over Jylland fra Vejle til Blåvands Huk.
 
Området ved det gamle Stemmeværk gemmer således på et stort potentiale på at 
udvikle de rekreative muligheder ved at sikre tilgængelighed og sammenhæng i hele 
området samt forbedre muligheden for oplevelser, aktivitet og læring inden for både 
natur og kulturhistorie.

Konsekvens i forhold til visionen
Projektet skal gøre området omkring Varde Å´s udspring til et attraktivt rekreativt 
besøgssted, i samspil med naturen, hvor det er muligt for større eller mindre grupper at 
opleve den fantastiske natur i Varde Ådal og samtidig få indblik i stedets kulturhistorie. 
Pladsen kommer med sin faciliteter endvidere til at fungere som et rekreativt 
samlingspunkt i det udvidede sti-netværk i den østlige del af Varde Kommune.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Projektet har en samlet budgetramme på i alt 1.120.500 kr. 
Via tilskud fra Friluftsrådet, LAG, SE Pulje og Varde Kommune er der givet tilsagn om i alt 
956.400 kr., hvorfor der mangler en restfinansiering på 164.100 kr. 
 
Økonomiafdelingen oplyser, at der pr. 2. marts 2016, inklusiv forventet 
budgetomplacering fra 2015 er et restbudget på udviklingskontoen på 4.112.542 kr.     
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Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Billeder fra stedet omkring Stemmeværkspladsen .pdf.pdf 33940/16
2 Åben Skitse over Naturplads.pdf.pdf 33938/16
3 Åben Budget og finansering Stemmeværkspladsen.xlsx 33936/16
4 Åben Projektplan Stemmeværkspladsen.pdf 33935/16
5 Åben Projektbeskrivelse.pdf 33933/16
6 Åben Ansøgning om tilskud Stemmeværkspladsen. 33932/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv, 
at der gives tilsagn om et tilskud på 164.100 kr. af Byrådets Udviklingspulje.

Beslutning Direktionen den 09-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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775. Årre Borgerforening ansøger om udviklingstilskud.
Dok.nr.: 10766
Sagsid.: 16/219
Initialer: dolu
Åben sag

Sagsfremstilling
Årre Borgerforening ansøger om et økonomisk tilskud på 50.000 kr. til en fortsat by- og 
områdeforskønnelse og fornyelse i Årre. 

Årre fejrede i 2014 blomst nr. 2 i udviklingsprogrammet ”Blomstrende Landsby” og 
arbejder nu på at blive tildelt blomst nr. 3. Udviklingsprogrammet Blomstrende Landsby 
giver landsbyer og kommuner mulighed for at udmærke og synliggøre sig. 

Der er fra DGI udmeldt, at kriterierne for tildeling ændres. Det er endnu ikke oplyst, 
hvorledes kriterierne påvirker det nuværende arbejde i Årre med henblik på blomst nr. 
3.  Der er derfor i ansøgningen fra Årre Borgerforening ikke specificeret hvordan og 
hvilke udviklings- og fornyelsesprojekter, der fokuseres på i den fremadrettede by- og 
område- forskønnelse. 

Tilskuddet skal sikre, at Borgerforeningen fortsat kan udvikle sig og skabe gode rammer 
og levevilkår til glæde for nuværende og kommende borgere i Årre og opland. Især skal 
det være med til at fremme nogle nye og spændende projekter og tiltag, som en naturlig 
opfølgning på byens midtby-projekt med etableringen af Oasen i bymidten i 2015. 

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningen vurdering, at en evt. tildeling af blomst nr. 3 i programmet 
”Blomstrende Landsbyer” vidner om udvikling af et landsbymiljø, hvor evnen og lysten til 
at løfte opgaverne i flok er høj. Dette til både glæde og gavn for nuværende og 
kommende borgere. Desuden betyder en tildeling af blomst nr. 3 til en landsby i Varde 
Kommune også øget synlighed og branding af Varde Kommune som 
bosætningskommune. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten.

Økonomi
Tilskuddet på 50.000 kr. foreslås bevilget fra Byrådets udviklingspulje, hvor der vil være 
budgetmæssig dækning for udgiften.
 
Årre Borgerforening vil også selv afsætte økonomiske midler til disse tiltag, men for at 
Borgerforeningen kan løfte opgaverne, er der brug for en økonomisk håndsrækning, for 
at nå de nye mål.

Bilag:
1 Åben Ansøgning fra Årre Borgerforening 28074/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv,
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At der bevilges et tilskud til understøttelse af arbejdet med ansøgning om blomst nr. 3 
på kr. 50.000,
At tilskuddet finansieres af Byrådets udviklingspulje.

Beslutning Direktionen den 25-02-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

 Anbefalingen blev godkendt. 
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776. Godkendelse af låneoptagelse og huslejestigning - Lærkevej 
7-15, 6862 Tistrup

Dok.nr.: 10709
Sagsid.: 16/2839
Initialer: brbj
Åben sag

Sagsfremstilling
 
Varde Bolig Administration søger i mail den 17. februar 2016 om godkendelse af 
låneoptagelse og kommunegaranti vedrørende udskiftning af tage på 5 familieboliger og 
garager på Lærkevej 7-15 i Tistrup, samt godkendelse af huslejestigning. Projektet 
vedrører 5 af afdelingens boliger.
 
Pris for udskiftning af tagene udgør 1.000.000 kr. og vil blive finansieret ved optagelse af 
30 årigt kreditforeningslån på 480.000 kr. og den resterende del finansieres af henlagte 
midler på 370.000 kr. og 150.000 kr. af egen trækningsret. Realkreditlånet kræver 100 
% kommunal garanti.
 
Den nuværende husleje udgør 584,32 kr. pr m2 og renoveringen vil betyde en 
huslejestigning på 9,33 %. Efter renoveringen udgør huslejen 638,86 kr. pr m2 for de 5 
berørte familieboliger. Dette svarer til at huslejen stiger fra ca. 4.700 kr. pr mdl til 5.160 
kr. pr mdl. 

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at der er tale om forbedringsarbejder som ikke kræver byrådets 
godkendelse jævnfør § 28 i lov om almene boliger vedrørende væsentlige forandringer i 
ejendommen. 
 
Byrådet skal jf. § 29 i Lov om almene boliger godkende låneoptagelse og at der stilles 
kommunegaranti.
 
Endvidere skal Byrådet godkende huslejestigninger på mere end 5 %, når stigningen 
skyldes udførelse af forbedringsarbejder på ejendommen, enten det sker i form af 
renovering eller forbedring jævnfør driftsbekendtgørelsen § 75 stk. 4 og bekendtgørelsen 
af lov om leje af almene boliger § 10 stk. 3.
 
Forvaltningen vurderer, at udskiftning af tage på de 5 familieboliger og tilhørende 
garager vil være med til at forlænge boligernes levetid, og samtidig være med til at 
bidrage til at boligerne fortsat er attraktive for lejerne.
 
Efter renoveringen kan det forventes, at der vil være en besparelse på varmeforbruget i 
boligerne. 
 
På den baggrund anbefales det, at ansøgningen om låneoptagelse, kommunegaranti og 
huslejestigning godkendes. 

Retsgrundlag
Lov om almene boliger mv.
Bekendtgørelsen om drift af almene boliger mv.
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Økonomi
Realkreditlånet kræver en kommunal garanti  

Høring
Gennemførelse af projektet og huslejestigningen er godkendt på et afdelingsmøde i 
afdeling 0106 den 10. september 2015

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler Byrådet, 
at ansøgning om optagelse af et nyt 30 årigt realkreditlån på 480.000 kr. godkendes
at der stilles 100 % kommunegaranti for realkreditlånet 
at huslejen på 638,86 kr. pr. m2 godkendes 

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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777. Ansøgning om kommunegaranti Sig Varmeværk A.m.b.a.
Dok.nr.: 10758
Sagsid.: 10/6089
Initialer: JOBR
Åben sag

Sagsfremstilling
Sig Varmeværk A.m.b.a ansøger om kommunegaranti til lån på op til 2,5 mio. kr. Lånet 
optages i KommuneKredit. 
Lånet hjemtages som annuitetslån med fast rente. Løbetiden er 10 år, hvilket svarer til 
den forventede levetid på anlægsinvesteringen.
 
Lånet anvendes til finansiering af investering i luft-vand varmepumpe til decentral 
kraftvarme produktion.
Det samlede projekt er budgetteret til 4,1 mio. kr., og restfinansieringen sker primært 
ved forventet tilskud fra Energistyrelsen.

Forvaltningens vurdering
Det er Forvaltningens vurdering, at ansøgningen opfylder lånebekendtgørelsens 
bestemmelser, og dermed kan Byrådet meddele kommunegaranti til optagelse af lån i 
KommuneKredit. Endvidere at der tages skyldige økonomiske hensyn ved en løbetid på 
10 år.
 
Med hensyn til beregning af provision på kommunegarantien anvendes de gældende 
vurderingsprincipper, og der opkræves en løbende årlig provision på 0,75% af 
restgælden ultimo året.

Retsgrundlag
Bekendtgørelse om kommunernes låntagning og meddelelse af garantier m.v. nr. 1580 af 
17. december 2013.

Økonomi
Ingen – bortset fra en årlig løbende provision på 0,75% af restgælden i lånets løbetid jf 
de gældende principper.

Bilag:
1 Åben Ansøgning om garantistillelse for lån vedr Sig Varmeværk 37458/16
2 Åben SIG Varme Årsrapport 2014 2015 1.0.pdf 37753/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler Byrådet, 
at der meddeles Sig Varmeværk A.m.b.a. en kommunegaranti på 2,5 mio. kr.
at der opkræves en årlig løbende provision på 0,75% af restgælden i lånets løbetid.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen
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Anbefalingen blev godkendt. 
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778. Deltagelse i frikommuneforsøg 2016-2019
Dok.nr.: 10853
Sagsid.: 16/1883
Initialer: rasj
Åben sag

Sagsfremstilling
Regeringen har med KL aftalt at igangsætte et nyt frikommuneforsøg, som forløber i 
perioden 2016 – 2019. Frikommuneforsøget har i den kommende periode et andet sigte, 
ift. formål og organisering end de tidligere forsøg. Til forskel fra sidste periode bliver der 
nu lagt op til, at kommunerne organiserer sig i kommunale netværk og sammen 
udvælger ét overordnet tema som netværket ønsker at arbejde med. Det nye 
frikommuneforsøg skal understøtte en fokuseret og sammenhængende forsøgsindsats på 
de områder, netværket har udvalgt.
 
Et af formålene med at organisere i netværk er at fremme fælles idéudvikling og 
videndeling. Det er oplægget, at frikommunerne i netværk bestående af omkring 6 
kommuner bliver enige om ét fælles tema, som så danner grundlaget for ansøgningen 
om regelforenkling.
Idéen med at etablere netværk bestående af flere kommuner er at fremme videndeling 
og skabe rammer for nytænkning af, hvordan udvalgte opgaveområder kunne løftes 
bedre, hvis der blev afbureaukratiseret på området.
En vigtig pointe omkring netværket er, at der er tale om en ’løs’ samarbejdsstruktur, 
hvor det primært handler om at dele erfaringer og udveksle idéer. Det betyder, at der 
ikke skal etableres en formel samarbejdsorganisation kommunerne imellem og det 
betyder heller ikke, at alle kommuner i et netværk gennemfører de samme forsøg.
 
 
Evaluering af frikommuneforsøget 2011-2015
Det første frikommuneforsøg er netop afsluttet og der foreligger endnu ikke en 
endelig afsluttende konklusion, men KL har i samarbejde med det daværende 
Økonomi og Indenrigsministerium i 2014 udarbejdet en erfaringsopsamling og KL 
har tillige fået Rambøll til at foretage en egentlig midtvejsevaluering. 
 

· Formålet med frikommuneforsøget var at øge innovationen igennem nytænkning og 
smarte arbejdsgange og derved medvirke til ressourceoptimering.

· Flere kommuner har brugt frikommuneforsøget til bedre til at udfordre den gængse 
praksis i kommunen, både når det gælder egen interne organisering og de statslige 
regler. Et eksempel er på jobcenter-området. Her har flere kommuner kørt forsøg med at 
søge fritagelse for rettighedsprincippet. Det har gjort, at kommunerne selv har kunnet 
planlægge eksempelvis samtalehyppighed. Nogle klienter kræver mange samtaler, mens 
andre kræver få. Motivation som virkemiddel – som supplement til sanktioner.  Det har 
populært sagt gjort det lettere at sætte borgeren i centrum.  

· Et andet eksempel er forsøg med at nedkort hørringsfrister ifm med mindre 
ændringer af kommuneplanen, for at sikre b.la. bedre vilkår for erhvervsdrivende.

· De steder hvor man er kommet godt i gang, er der hvor man i forvejen har et 
projektkontor og erfaring med igangsættelse af tværgående processer.
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· I Vejle kommune oplever man, trods regelfritagelse, at der stadig er en række 
økonomiske restriktioner, der gør at selvom man er fritaget fra love, er man stadig 
i mange henseende bundet. Det samme gælder dokumentationskrav.

· Rambøll anfører også at det er ressourcetungt for de involverede afdelinger at 
tilpasse eksisterende arbejdsgange til de nye frikommunerammer 

 
Midtvejsevalueringen konkluderer, at der endnu ikke kan siges noget tydeligt om 
hvorvidt frikommunerne, qua deres forsøg, opnår bedre ressourceudnyttelse. Dog er der 
en klar indikation af, at man ved at samle ydelsesafdelingerne kan realisere visse 
administrative besparelse.

Regeringen stiler efter at udpege 5-7 frikommunenetværk, der som udgangspunkt kan 
bestå af op til 6 kommuner. I udvælgelsen af frikommunenetværk lægges vægt på, at 
kommunenetværkets idéer fremstår perspektivrige, samt at de har et højt 
ambitionsniveau, herunder at oplæggene til mål og indsatser er ambitiøse. Der lægges 
også vægt på, at kommunerne har tænkt en proces for fælles udvikling af forsøg og 
gensidig læring, samt har fokus på at anvende evt. viden om, hvad der virker. Det vil 
endvidere blive tilstræbt at udpege kommuner, der varierer i både størrelse og 
geografisk placering. 

Forvaltningens vurdering
For at blive frikommune i den kommende periode 2016-2019 er der en række 
overvejelser/opgaver der skal gennemføres: 

· Etablering af netværk med relevante samarbejdskommuner

· Ansøgning udarbejdes til Indenrigsministeriet i samarbejde med netværket

· Analyse at det udvalgte fokusområde, med deltagelse af fokusområdets berørte 
forvaltninger/afdelinger/områder.

· Løbende vurdering og revision af regelsæt på det udvalgte fokusområde.

· Løbende ansøgning med konkrete regelundtagelser (I perioden 2012-2015 sendte de 9 
deltagende kommuner i alt 400 individuelle ansøgninger om regelfritagelse over 4 
runder, hvoraf de 75 % blev godkendt)

· Løbende dialog, videndeling og erfaringsudveksling i netværket.

· Det er endnu en del usikkerhed omkring opgaverne i forbindelse med de endnu ikke 
etablerede netværk

 

Ovenstående opgaver og overvejelser indikerer at deltagelse i frikommuneforsøget er en 
administrativ tung opgave.

Der er ansøgningsfrist den 1. maj 2016. Det er en meget kort frist, og KL er derfor i 
dialog med Social- og Indenrigsministeriet om muligheder for at udskyde fristen for 
ansøgning til senere. Der foreligger dog endnu ikke en afklaring heraf. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen
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Retsgrundlag
Frikommuneloven
Udfordringsretten
Sektorlovgivningen

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Netværk om frikommuneforsøg.pdf 36096/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 
at Byrådet drøfter mulighederne for at deltage i frikommuneforsøget 
at Byrådet drøfter tids- og procesplan, såfremt man ønsker at deltage i 
frikommuneforsøget.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Udvalget for Økonomi og Erhverv anmoder Direktionen komme med 1-2 emner, som 
drøftes med Udvalget for Økonomi og Erhverv. 
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779. Nationalparkdag - Markant markering af visionen
Dok.nr.: 10858
Sagsid.: 16/1149
Initialer: jkaj
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Økonomi og erhverv besluttede den 30. september 2015, at der i 2016 skal 
være 4 markante markeringer af visionen. Den ene af de 4 markeringer er den 
internationale nationalparkdag den 22. maj, hvorpå vi kobler fejring af Naturpark 
Vesterhavet og verdensarven. 
 
Den 2. marts blev der holdt et møde, hvor oplagte og ”lidt skæve” aktører var inviteret til 
at deltage i en samskabelsesproces, så der kunne skabes nye vinkler og tænkninger om 
indholdet i fejringen. Målet for processen var at lave en vision for nationalparkdagen 
samt komme med forslag til aktiviteter og personer, der kan bidrage til processen og evt. 
stå for arrangementer.
 
Den vision der blev lavet på mødet lyder: Skabe en årlig tilbagevendende begivenhed, 
der understøtter lokalt ejerskab og stolthed over områdets fantastiske natur og som på 
fornemmeste vis skaber bred opmærksomhed på nationalparken, naturparken og 
verdensarven.
 
Den overordnede plan for den markante markering, der blev skitseret på mødet, tager 
udgangspunkt i sidste års fejringer af nationalparkdagen og indvielsen af naturparken. 
Det betyder:

 Vi arbejder med 3-5 besøgssteder, hvor området ved Blåvand, Tirpitz og 
Skallingen bliver centrale, da det er her Nationalpark Vadehavet grænser op til 
naturparken. Derfra  breder aktiviteterne sig op i naturparken (over Vejers og til 
Nymindegab).

 Vi arbejder pt. med 3 temaer på dagen:
o Naturfortællinger og oplevelser. Fx finde ting i sand og vandkanten
o Mad. Fx Smag på  Skallingen og Danmarks største picnic
o Aktiviteter ved og på vand. Fx sejlads og fiskeri

 Appen ”Fortællinger i naturpark Vesterhavet” vil blive eksponeret bl.a. via 
skattejagt

 Der arbejdes videre med besøgssteder og aktiviteter, så der bygges oven på det 
gode fundament, der allerede er skabt

 Frem til nationalparkdagen vil der også blive arbejdet på at få ”Vi i naturen” tænkt 
ind i aktiviteter og happening

 
Nationalparkdagen bliver holdt søndag den 22. maj, men nogle af aktiviteterne vil 
allerede starte lørdag den 21. maj.
 
Da den endelige planlægning af nationalparkdagen ikke er færdig, er der ikke udarbejdet 
et samlet budget for arrangementet.
 
Markedsføringen af arrangementet blev allerede igangsat i forbindelse med messen 
”Ferie for alle” i Herning i slutningen af februar. Der laves en samlet markedsføringsplan 
ved den videre planlægning af dagen.
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Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at de mange aktiviteter på forskellige besøgssteder vil 
trække mange ud i nationalparken og naturparken og opleve verdensarven. Derved kan 
visionen for dagen med at skabe lokalt ejerskab og opbakning begynde at blive etableret, 
dels via de mange lokalt tilrettelagte aktiviteter, hvor aktørerne vil vise området frem og 
tydeliggøre, hvordan naturen gør en forskel for dem, og dels via de mange besøgende, 
der får nogle gode oplevelser. På den måde er det forventningen, at vi på sigt vil 
medvirke til at udbrede kendskabet til området, den betydning området har og dermed 
visionen. 
 
Det er samtidig vurderingen, at der vil være et indhold i arrangementet, som på 
forskellig vis kan have pressens interesse, så der kan komme opmærksomhed på 
nationalparkdagen både lokalt og nationalt.

Konsekvens i forhold til visionen
Som led i at understøtte den langsigtede proces med at få visionen implementeret, 
arbejdes der med at engagere det lokale ejerskab langs kysten. Dernæst at få 
fortællingen om visionen bredt ud til hele kommunen fx med udgangspunkt i at lave 
Danmarks største picnic langs kysten. Der arbejdes også med at skabe en kobling 
mellem ”vi i naturen-skolen” og nationalparkdagen fx via udvalgte 2. klasser (som 
arbejder med vadehavet), og forhåbentlig derigennem information til deres forældre.
 
Aktiviteterne på nationalparkdagen vil sætte fokus på visionen i samspil med naturparken 
og verdensarven. Derved vil visionen blive synliggjort for både de besøgende og for 
pressen. På den lange bane er det forventningen at dagen vil være med til at forankre 
visionen blandt kommunens borgere og skabe lokalt ejerskab og stolthed. Det er dog en 
længerevarende proces, som vil skulle understøttes fra kommunens side i en årrække. 
Det svarer derfor til at begivenheden tænkes som årligt tilbagevendende og med en bred 
forankring omkring indhold og afholdelse.

Retsgrundlag
Intet.

Økonomi
Udvalget for Økonomi og erhverv har bevilliget 100.000 kr. til markeringen. Samt 
100.000 kr. til markedsføring af alle de 4 markante markeringer. 

Høring
At Udvalget for Plan og Teknik samt Økonom- og Erhvervsudvalget orienteres om planen 
for fejringen af dagen. 

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler Direktionen,
at godkende den overordnede plan for den markante markering med fejring af 
nationalparkdagen og herunder fejring Naturpark Vesterhavet og verdensarven,
at forvaltningen arbejder videre med planlægningen og herunder inddrager lokale 
aktører samt centrale samarbejdspartnere, og 
at forvaltningen bemyndiges til at disponere over midlerne, der er afsat til 
nationalparkdagen.
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Beslutning Direktionen den 09-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Orienteringen taget til efterretning. 
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780. Drøftelse af tredie udkast til plejeboligplan 2016-2025
Dok.nr.: 10770
Sagsid.: 15/6795
Initialer: thpe
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget godkendte på møde den 9. juni 2015 struktur og overskrifter for indhold i en ny 
plejeboligplan for perioden 2016-2025. 
 
Plejeboligplanen skal ifølge nuværende tidsplan endeligt behandles i Byrådet 21. juni 
2016.
 
Den 9. juni 2015 blev det i Udvalget for Social og Sundhed besluttet, at der skal arbejdes 
videre med mulighederne for at erstatte de 33 boliger på Vinkelvejscentret med 
nybyggeri.
 
Første udkast til plejeboligplan blev drøftet i Udvalget for Social og Sundhed den 5. 
august.
Det blev her under afdækningen af området slået fast, at der i øjeblikket ikke er det 
akutte behov for plejeboliger, som erfaringstallene fra 2014 pegede på. På grund af den 
demografiske udvikling, kan det dog ikke udelukkes, at der vil være et stigende behov 
frem mod år 2025, og at der også er væsentlige forskelle i udviklingen i de lokale behov, 
hvorfor det er nødvendigt at følge udviklingen på området nøje.
 
Andet udkast til plejeboligplanen blev drøftet på udvalgsmøde den 28. januar 2016 og 
præsenteret for byrådet på temamøde den 2. februar. I tredje udkast er der foretaget 
mindre ændringer på baggrund af kommentarer på de to møder.
 
Tredie udkast til plejeboligplanen indeholder følgende hovedpunkter:
 

· Afdækning af behovet for plejeboliger.
· En vurdering af forskellige hensyn plejeboligerne skal opfylde, som direkte 

har betydning for, hvordan fremtidens plejeboligmasse optimalt set 
planlægges og indrettes, dette er f.eks. hensyn til effektiv drift, beboernes 
trivsel og udvalgte borgergruppers særlige behov.

· En skitsering af plejeboligplanens kobling til behovet for sygeplejeklinikker 
og træningsfaciliteter.

· Overvejelser omkring de midlertidige boliger. Heriblandt brug, antal og 
placering.

· En beskrivelse af mulighederne for at erstatte Vinkelvejscentret i Ølgod med 
nybyggeri.

Forvaltningens vurdering
Gennemgangen har vist, at der indenfor flere temaer, er nødvendigt at tage stilling til, 
hvordan man ønsker, at plejeboligområdet i fremtiden skal udvikle sig i Varde Kommune. 
Felterne kan groft skitseres inden for følgende fem temaer:
 
Etablering af nye plejeboliger til erstatning for plejeboligerne på Vinkelvejscentret 
Udvalget for Social og Sundhed besluttede den 9. juni 2015, at der skulle arbejdes videre 
med to modeller til erstatning for de 33 boliger i Vinkelvejscentret.
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De muligheder der blev peget på var nybyggeri af 30 boliger ved Skovparken i det 
nordvestlige Ølgod. Den anden var en tilbygning af to gange 15 boliger – dels ved 
Aktivitetscentret i Ølgod, dels ved Lyngparken i Varde.
Forvaltningen ønsker derudover, at pege på muligheden for nybyggeri af ca. 15 
demensboliger ved Lyngparken og ca. 15 demensboliger ved Skovhøj, samt omdannelse 
af 10 almene boliger på Gartnerpassagen til plejeboliger. Løsningen nødvendiggør, at en 
fløj på Aktivitetscentret i Ølgod omdannes til demensboliger.
 
Forvaltningen vil arbejde videre med mere detaljerede udkast, til den eller de løsninger 
som Udvalget for Social og Sundhed peger på.
 
Midlertidige plejeboliger; samling af døgnrehabiliteringspladser og træningspladser samt 
etablering af vurderingspladser
Der vurderes at være et behov for at erstatte nogle af de almindelige midlertidige pladser 
med vurderingspladser. Vurderingspladserne tilbydes til borgere, hvor der hersker tvivl 
omkring træningspotentiale og/eller plejebehov.
Desuden vil det være optimalt at samle døgnrehabiliteringspladser og træningspladser, 
og placere evt. vurderingspladser sammen med disse. 
Dette vil skabe en øget faglighed og effektivitet omkring de midlertidige pladser, hvor 
borgerne indgår i intensive træningsforløb, og det giver god mening at samle dem med 
eventuelle vurderingspladser, da det i meget høj grad er den samme faglighed, der er 
brug for i forbindelse med de to typer af ophold. Pladserne kan derfor tildeles som den 
type der er behov for i den aktuelle situation.
Det vurderes, at der er mulighed for at samle pladserne enten på Aktivitetscentret i 
Ølgod eller på Carolineparken i Varde. Vælges det at samle pladserne på Carolineparken, 
vil det ikke kræve ændring af de fysiske rammer i Ølgod.
Evt. driftsøkonomiske konsekvenser vil blive belyst, hvis det besluttes at gå videre med 
forslaget.
 
Sikring af tidssvarende og attraktive plejeboliger
Det vurderes, at det er nødvendigt at tage stilling til, hvordan der sikres optimale 
løsninger i Varde Kommunes plejeboliger indenfor følgende områder:
 
-  Demensvenlig indretning både uden- og indendørs
-  Indretning der understøtter trivsel
-  Optimal anvendelse af teknologiske løsninger
 
Forvaltningen foreslår, at dette sker ved at alle plejecentrene gennemgås systematisk af 
en arbejdsgruppe, med henblik på udarbejdelse af individuelle handleplaner for det 
enkelte plejehjem.
 
Sygeplejeklinikker og træningsfaciliteter 
Sygeplejeklinikker og træningsfaciliteter har traditionelt været placeret på kommunens 
plejecentre. Det at sygeplejeklinikker og træningscentre placeres på plejecentrene giver 
styrket tværfagligt samarbejde, effektivitet og mulighed for lokalefællesskaber, samt god 
tilgængelighed for både beboere på centrene og øvrige borgere. Det er en forudsætning, 
at der afsættes plads til funktionerne på plejecentrene, hvis sammenhængen skal bestå 
fremadrettet.
Sygeplejens behov og muligheder er klarlagte.
Det anbefales, at der sideløbende med plejeboligplanen igangsættes et arbejde med en 
udviklingsplan for træningsområdet, som beskriver områdets nuværende udfordringer, 
fremtidsudsigter og forskellige løsningsforslag, for at sikre velkoordinerede tiltag på de to 
områder. Beslutter udvalget sig for dette, vil der på det kommende udvalgsmøde være 
dialog om planens fokus.
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Borgergrupper med særlige behov
Aktuelt er området udfordret, når meget svært overvægtige borgere og 
udviklingshæmmede borgere får behov for plejeboliger, da det kan være vanskeligt at 
finde en bolig, hvor henholdsvis de fysiske rammer og det pædagogiske miljø og 
beboersammensætningen er egnede.
 
For at kunne tilbyde egnede plejeboliger til meget svært overvægtige borgere, er det en 
mulighed, at der etableres et vist antal boliger, som opfylder de særlige krav til de 
fysiske rammer. Boligerne anvendes som almindelige midlertidige boliger, og ibrugtages 
som indslusningsbolig, indtil der er etableret en egnet permanent bolig, når en meget 
svært overvægtig borger får behov for en plejebolig.
 
For at kunne tilbyde boliger til udviklingshæmmede borgere med et plejebehov, er det en 
mulighed, at der i forbindelse med den forestående renovering af Rosenvang i Ølgod 
etableres et væsentligt antal boliger, der er velegnede til plejekrævende 
udviklingshæmmede borgere.

Konsekvens i forhold til visionen
Visionen - Vi i Naturen - bliver tænkt ind i alt nyt byggeri, samt gennemgangen af den 
eksisterende boligmasse.

Retsgrundlag
Lov om social service.
Lov om almene ældreboliger.

Økonomi
Der vil være afledte udgifter til både anlæg og drift af nye plejeboliger og nye typer af 
midlertidige pladser, samt gennemgang af plejeboligmassen og evt. heraf følgende 
beslutninger.
 
Nybyggeri
Der er foretaget modelberegninger for nybyggeri af plejeboliger, som tydeliggør, at 
tilbygning til eksisterende plejecentre er den mest økonomiske løsning pga., at 
etableringsudgifterne til servicearealer her er begrænsede. Desuden vurderes der at 
være et driftsmæssigt effektiviseringspotentiale forbundet hermed, da det kan reducere 
udgifterne til nattevagt. 
 
Midlertidige pladser
Evt. driftsøkonomiske konsekvenser af en etablering af vurderingspladser samt 
sammenlægning af døgnrehabiliteringspladser og træningspladser vil blive vurderet og 
forelagt til politisk beslutning, såfremt der træffes beslutning om at bevare 
anbefalingerne.
 
Gennemgang af plejeboligmassen
Der vil være udgifter forbundet med selve gennemgangen, og evt. afledte beslutninger 
om forbedringstiltag. Udgifterne forbundet med de konkrete tiltag vil blive afdækket og 
fremlagt til politisk beslutning.

Høring
Der er planlagt offentlig høring af planen i marts-april 2016.
Der er desuden planlagt et offentligt møde om planen i april 2016.
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Ældrerådet behandler planen i maj 2016.

Bilag:
1 Åben Udkast til plejeboligplan 2016-2025 97022/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at udvalget drøfter tredie udkast til Plejeboligplan 2016-2025,
at udvalget igen drøfter de muligheder, der er i forhold til at erstatte de 33 plejeboliger 
på Vinkelvejscentret, og evt. udvælger et eller flere scenarier til videre bearbejdning, 
inden disse sendes i høring,
at udvalget drøfter og tager stilling til, om det i plejeboligplanen skal anbefales, at der 
oprettes vurderingspladser,
at det i plejeboligplanen anbefales, at døgnrehabiliteringspladser, træningspladser og 
evt. vurderingspladser samles på en matrikel, samt at udvalget, hvis dette er tilfældet, 
tager stilling til, om de vil pege på, at de samles på Aktivitetscentret i Ølgod eller på 
Carolineparken i Varde,
at det i plejeboligplanen anbefales, at samtlige plejecentre gennemgås systematisk med 
henblik på at sikre optimale forhold for demensvenlig indretning, indretning der 
understøtter trivsel samt optimalt anvendelse af teknologiske løsninger,
at udvalget drøfter og tager stilling til, om der sideløbende med plejeboligplanen, skal 
udarbejdes en udviklingsplan for træningsområdet, for at sikre optimal koordinering 
mellem tiltag og beslutning på de to områder,
at det i plejeboligplanen anbefales, at et antal midlertidige boliger indrettes således, at 
de er egnede til meget svært overvægtige borgere,
at det i plejeboligplanen anbefales, at udfordringen med at tilbyde boliger til 
plejekrævende udviklingshæmmede borgere løses på det specialiserede område ved at 
etablere et væsentligt antal egnede boliger i forbindelse med en forestående tilbygning 
ved Rosenvang i Ølgod, og
at der fastsættes dato for det offentlige møde. 

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 09-02-2016

Fraværende: Niels Haahr Larsen

Udvalget indstiller til Byrådet, at udkast til plejeboligplanen sendes i høring i sin helhed. 
 
Thyge Nielsen (V), Tina Agergaard Hansen (V) og Connie Høj (V) peger på en samlet 
nybygget enhed placeret i Ølgod til erstatning for Vinkelvejscentret som 1. prioritet.
 
Erhardt Jull (K), Søren Laulund (A) og Ingvard Ladefoged (A) ønsker at afvente 
høringssvarene, inden der prioriteres.
 
Der afholdes offentligt møde den 12. april kl. 19.00.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Udvalget for Økonomi og Erhverv indstiller til Byrådet, at udkast til plejeboligplanen 
sendes i høring i sin helhed. 
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Erik Buhl Nielsen, Peder Foldager Hansen, Niels Haahr Larsen, Keld Jacobsen og Julie 
Gottschalk tilslutter sig indstillingen fra Thyge Nielsen, Tina Agergaard Hansen og Connie 
Høj, der peger på en samlet nybygget enhed placeret i Ølgod til erstatning for 
Vinkelvejscentret som 1. prioritet.
 
 
Kjeld Anker Espersen og Niels Christiansen fastholder indstillingen fra 
Erhardt Jull, Søren Laulund og Ingvard Ladefoged, der ønsker at afvente høringssvarene, 
inden der prioriteres.
 
Der afholdes offentligt møde den 12. april kl. 19.00.
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781. Renovering og modernisering af genoptræningsafdelingen og 
dagtilbud på Lunden

Dok.nr.: 10834
Sagsid.: 16/2537
Initialer: ARBJ
Åben sag

Sagsfremstilling
Bo- og Genoptræningscenter Lunden fremsender forslag til en renovering og 
modernisering af genoptræningsafdelingen og dagtilbuddet. 
 
Vedrørende genoptræningsafdelingen skal der foretages reetablering efter, at afdelingen i 
en periode har været anvendt til ”Living Lab”. Endvidere ønskes der etableret nyt 
vaskerum i afdelingen. Anskaffelsessum i alt 105.000 kr. 
 
Med den udvidede åbningstid og udvidelsen af antal pladser i dagtilbuddet er der behov 
for at indrette rammerne i dagtilbuddet til formålet. De gamle aflastningsstuer ønskes 
inddraget til etablering af små arbejdspladser, hvileområder og nyt handicapvenligt 
køkken. Der foreligger et skitseforslag og et økonomisk overslag fra arkitekt Grønne og 
Jessen på 1.350.000 kr.  
 
En nærmere beskrivelse af projektet fremgår af vedlagte bilag. 

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at der er behov for den ansøgte renovering og 
modernisering, samt at projektet kan gennemføres uafhængigt af ”Masterplanen” for 
Lunden.

Retsgrundlag
Ingen

Økonomi
Den samlede anskaffelsessum på 1.405.000 foreslås finansieret af Lundens 
budgetoverførsler fra 2015. 

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Plantegning - Lunden 30239/16
2 Åben Notat vedr. renovering af eksisterende rammer på Lunden - 

Renovering og modernisering på Lunden.docx
30241/16

3 Åben Økonomisk overslag vedr. dagtilbud fra Grønne og Jessen 30393/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,
at anlægsprojektet på Lunden med en anskaffelsespris på 1.405.000 kr. godkendes, og 
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at der gives en anlægsbevilling på 1.405.000 kr., der finansieres af Lundens 
budgetoverførsler fra 2015.

Beslutning Udvalget for Social og Sundhed den 16-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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782. Udvikling af området for udsatte børn, unge og deres familier
Dok.nr.: 10785
Sagsid.: 15/11077
Initialer: lcor
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Børn og Undervisning besluttede den 15. september 2014 at igangsætte en 
undersøgelse af potentialet for at indføre principperne i Den svenske model i Varde 
Kommune, og at der skulle udvælges 1-2 skoledistrikter, hvor modellen i givet fald skulle 
afprøves.
 
Der fremlægges på denne baggrund forslag til, hvordan principperne med fordel kan 
indarbejdes i praksis for området i Varde Kommune.
 
Kort om den svenske model:
En række undersøgelser viser ifølge Socialstyrelsen, at svenske kommuner har haft 
succes med at investere i forebyggende indsatser, herunder også en tættere og 
hyppigere opfølgning fra sagsbehandler med positive effekter for børnene samtidig med, 
at det har nedbragt de samlede udgifter på området.
 
I Danmark har nogle kommuner også opnået erfaringer med modellens principper, mest 
kendt er nok Herning Kommune og i øjeblikket er mange flere ved at indføre 
principperne. 
 
Modellen indebærer:

 Hyppigere og mere målrettet opfølgning på sagsbehandlingsniveau, hvilket udgør 
den største del af investeringen, idet modellen arbejder med et sagsantal på 25 
sager pr. rådgiver mod Varde Kommunes ca. 45-50.

 Øget fokus på effekt af indsatserne for barnet – både på kort og længere sigt
 Øget fokus på, at barnet forbliver i normalområdet og tilbagevenden til 

normalområdet, hvis der er brug for specialiserede indsatser i en periode. Der 
arbejdes med at ”komme ned ad indsatstrappen”. 

 Tættere lokalt og tværfagligt samarbejde om både den tidlige indsats og i alle 
indsatser generelt – herunder både fagprofessionelle, barnets netværk, 
civilsamfundet m.m.

 
Potentialer for området i Varde Kommune:
I undersøgelsen af potentialerne for Varde Kommune er der set på, hvilke potentielle 
gevinster, der kan være i forhold til økonomi, effekten af indsatserne/fagligt og for 
borgeren. Området er derfor undersøgt i forhold til forskellige nøgletal og sammenlignet 
med andre kommuner.
 
Økonomiske potentialer:
Der har de senere år været et økonomisk pres på området, hvor udgifterne er svagt 
stigende. Der er derfor løbende et stort fokus på styring af økonomien sammenholdt med 
antallet og karakteren af anbringelser, de forebyggende foranstaltninger samt efterværn. 
 
De økonomiske potentialer i en svensk model ligger i at kunne ”gå ned af 
indsatstrappen”. Det vil sige at sikre, at barnet vender tilbage til normalområdet og i 
sidste ende opnår at fastholde uddannelse og/eller beskæftigelse. Potentialet har i 
eksempelvis Herning Kommune i høj grad ligget i at ændre anbringelsesprofilen fra 
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døgnanbringelser og opholdssteder til plejefamilier og slægtsanbringelse, ligesom antallet 
af anbringelser er nedbragt og erstattet af andre typer af foranstaltninger, der blandt 
andet også inddrager dagtilbud/skole, netværk osv.
 
Budgetoverholdelse i Varde Kommune hænger i høj grad sammen med, at der i de 
seneste 5 år allerede har været arbejdet meget intensivt med anbringelsesprofilen, 
hvilket betyder, at Varde Kommune har en meget høj grad af anvendelse af plejefamilier 
og især slægtsanbringelser, sammenlignet med andre kommuner. Der er samtidig en lav 
udgift pr. barn sammenlignet med andre kommuner (KL’s nøgletal). Det må derfor 
konkluderes, at der ikke på kort sigt kan findes økonomiske gevinster ved generelt at 
indføre den svenske model. Dog vil den hyppigere opfølgning samt en bedre udnyttelse 
af det tværfaglige samarbejde og inddragelse af netværket forventeligt føre til generelt 
kortere forløb (både hvad angår anbringelser og andre typer foranstaltninger), som vil 
effektvisere sagsbehandlernes tidsanvendelse, samt at flere børn vil nyde godt af en 
ressourcemæssig mindre tung indsats. 
 
Der er her tale om en form for effektivisering af området, som det er vanskeligt at 
vurdere omfanget af. Dog vurderes det, at der på et kort sigt kan hentes et økonomisk 
potentiale indenfor målgruppen af unge mellem 15 og 18 år og med virkning indenfor 
børne- og ungeområdets samlede budget. Dette vil kunne bidrage til at sikre fortsat 
budgetoverholdes og en opbremsning af udgifterne.
 
Potentialet i forhold til effekt og faglighed:
Principperne i den svenske model er allerede i høj grad en del af den faglige tilgang og 
kultur i Varde Kommune og et øget fokus på at gå videre i dette spor opleves som en 
videreudvikling af en allerede eksisterende ”Varde-model”. 
 
Der er bred faglig enighed om, at principperne om en hyppigere opfølgning fra 
sagsbehandler, der indebærer flere samtaler og mere kontakt med både børn, forældre, 
netværk og de øvrige professionelle omkring barnet vil give bedre mulighed for både at 
dosere den rigtige indsats, og at sagsbehandleren i højere grad selv derved bliver en del 
af den positive virkning. 
 
Varde Kommune har erfaringer fra et 1-årigt inklusionsprojekt (med eksternt tilførte 
midler), hvor principperne fra den svenske model anvendes. Her ses, at der kommer 
færre underretninger fra skolen, da der er så tæt et samarbejde med rådgiver, at 
problemer tages op meget tidligt og i samarbejde med forældrene, før de vokser sig 
større. Der ses en tendens til, at indsatsernes forløb kan forkortes. Der er også bred 
faglig enighed om, at der med større effekt for øje kan udvikles indsatser, der er mere 
fleksible og målrettede i forhold til barnets og familiens behov. Her har Varde Kommune 
allerede positive erfaringer fra tilbuddene Årgang14 og Ung i bevægelse, som er 
eksempler på denne mere fleksible indsats.
 
Potentialet i forhold til borgerperspektivet:
Set fra et borgerperspektiv vil en bedre mulighed for at kunne følge op fra 
sagsbehandlerens side kunne opleves positivt i forhold til, at sagsbehandleren er 
tilgængelig og har bedre kendskab til familien, samt at der opleves en bedre 
sammenhæng mellem de forskelige fagpersoner, der er omkring familien. Desuden vil 
mulig forkortelse af forløbene være positivt både for barnet og familien.
 
Forslag til opstart på indførelse af principperne i den svenske model:
Principperne i den svenske model ses at være en forlængelse og videreudvikling af den 
eksisterende faglige retning på området i Varde Kommune. Der er stort fokus på 
borgerperspektivet og en målrettet indsats i arbejdet med den børnefaglige undersøgelse 
og i udviklingen af handleplaner mm. Samtidig er der et stort fokus på forebyggende 
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foranstaltninger, anvendelse af plejefamilier og slægtsanbringelse samt involvering af 
netværket. 
 
På denne baggrund – og da der ikke ses en positiv økonomisk gevinst på kort sigt ved 
generelt at indføre den svenske model - ses en afprøvning i 2 skoledistrikter ikke at 
kunne give tilstrækkelige økonomiske gevinster. 
 
Det foreslås alternativt, at der i stedet tages anvendes en tilgang, hvor der tages 
udgangspunkt i konkrete sager og børn og unge, som udvælges og følges tæt for at måle 
effekten. Det foreslås, at der begyndes på ungeområdet, som gennemgås i forhold til at 
vurdere potentialet for at opnå en effekt i forhold til at fastholde den unge i videre 
uddannelse og/eller beskæftigelse. Der er forholdsvis flere anbragte unge frem for børn i 
yngre aldersgrupper. 
 
Ved gennemgang af sagsområdet ses en mulighed for at en del af anbragte unge i 
alderen 15-18 år samt enkelte unge i efterværn (anbragte unge, unge med drop-out 
problematikker, kriminalitetstruede mfl.) kan hjælpes af en øget indsats fra 
sagsbehandlerside – bl.a. ved hjælp af anvendelse af mere fleksible løsninger på 
indsatssiden i overensstemmelse med den svenske model – så de kan bringes ud af 
anbringelse. 
 
Alle anbringelsessager på ungeområdet undtaget sager på specialområdet skal på denne 
baggrund gennemgås med henblik på at vurdere effekten af en indsats efter principperne 
i den svenske model. For at sikre en rigtig vurdering i den enkelte sag og den tætte og 
hyppige opfølgning inddrages de konkrete sagsbehandlere og de medarbejdere, der er 
involveret på indsatssiden, der har ansvar for udvalgte unge i det videre arbejde med at 
beskrive både de konkrete indsatser samt, hvordan principperne fra den svenske model 
præcist indarbejdes i praksis.
 
Vurdering af det økonomiske potentiale:
Hvis 10 unge skal bringes ud af anbringelse vurderes det, at der skal ansættes ekstra 3 
årsværk socialrådgivere. Dette vurderes at kunne finansieres indenfor det samlede 
børne- og ungeområde ved hjælp af omlægning dels omlægning fra konto 5 til konto 6 
og indenfor konto 6 gennem effektiviseringer.
 
Der skal løbende følges op på den enkelte unge med en tidshorisont frem til og med 
2018 i forhold til en vurdering af, om både det økonomiske potentiale og effekten for 
barnet reelt opnås.
 
I 2017 og frem vil målgruppen ved gennemgang af de konkrete sager for enkelte børn og 
familier blive udvidet til yngre børn og børn med andre problemstillinger.

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering, at det er vigtigt, at der tilføres yderligere ressourcer til 
myndighedsarbejdet i Børn og Forebyggelse med henblik på at få sagsantallet pr. 
rådgiver reduceret. Det er vigtigt af hensyn til såvel faglig kvalitet i arbejdet som 
arbejdsmiljøet.  
 
For at sikre den mest hensigtsmæssige implementering af principperne fra den svenske 
model inviteres Dansk Socialrådgiver Forening, der har erfaring hermed, til en drøftelse.

Retsgrundlag
Lov om Social Service.
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Økonomi
Finansiering af ekstraudgifter til højere normering af socialrådgivere på 3 årsværk 
foreslås finansieret af det nuværende budget. 
 
Der laves en omlægning af midler svarende til 1 årsværk fra konto 5 til konto 6 i Børn og 
Forebyggelse, og der flyttes midler svarende til 2 årsværk fra konto 5 i Børn, Trivsel og 
Sundhed til konto 6 i Børn og Forebyggelse. 
 
Der regnes med en gennemsnitlig udgift til et årsværk (en socialrådgiver) på 425.000 kr. 
årligt, i alt 1.275.000 kr./årligt for 3 årsværk. I 2016 sker omlægningen pr. 1. august 
svarende til 5/12 af 2016. 
 
Overførsel fra konto 5 til konto 6:
2016: 531.000 kr. 
2017 og frem: 1.275.000 kr./året
 
Herved vurderes at kunne opnås besparelse fra 2017 som følge af, at unge bringes ud af 
anbringelse. Omfanget af besparelsen vil afhænge af, hvilke tilbud og foranstaltninger 
den unge skal have.  

Høring
Ingen.

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv,  
at der pr. 1. august 2016 overføres  midler fra konto 5 til konto 6 svarende til udgifter til 
2 årsværk (konkret betyder det, at der pr. 1. august 2016 flyttes 531.000 kr. fra konto 5 
i Børn, Trivsel og Sundhed til konto 6 i Børn og Forebyggelse) og 
at der laves en konkret implementeringsplan for det videre arbejde med ”den svenske 
models” principper i en Varde kontekst. 

Beslutning Direktionen den 03-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 

Beslutning Udvalget for Børn og Undervisning den 08-03-2016

Fraværende: Susanne Bergmann, Arne Lindberg Callesen

Forelægges Udvalget for Økonomi og Erhverv med anbefaling.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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783. Renovering af Brorsonskolen: Frigivelse af rådighedsbeløb
Dok.nr.: 10787
Sagsid.: 15/12189
Initialer: labj
Åben sag

Sagsfremstilling
Byrådet har ved budgetlægningen for 2016 afsat rådighedsbeløb på 4 mio. kr. i 2017 og 
13 mio. kr. i 2018 til renovering af oprettende vedligehold udvendigt (udskiftning af tage 
og facader) på Brorsonskolen. Da behovet for renoveringen er alarmerende nødvendigt, 
ønskes rådighedsbeløbene fremrykket, således at der frigives 0,5 mio. kr. i 2016 og 16,5 
mio. kr. i 2017.

Forvaltningens vurdering
Brorsonskolen er bygget i 1969 og består af en række sammenbyggede fløjbygninger. 
Bygningerne er dels opført i gule mursten og dels betonsøjler med udfyldning af lette 
facadepartier. Bygningerne har saddeltage med gule tagsten. 
De gule tagsten er i en meget ringe kvalitet, som ikke udgør en tæt klimaskærm. 
Undertaget fra 1969 er mange steder nedbrudt og uden funktion. Disse forhold 
tilsammen betyder, at det regner ind mange steder på skolen, hvilket medfører 
vandskader med risiko for nedbrydning af primære bygningsdele samt risiko for råd- og 
svampeangreb. Forvaltningen har gennem årene været i gang med udskiftning af tagene 
på Brorsonskolen og der er nye tage med nye undertage på ca. halvdelen af 
bygningerne. 
Når tagene udskiftes, efterisoleres taget efter gældende krav i bygningsreglementet. 
Samtidig etableres der et separat ventilationsanlæg i hver bygningsfløj. 
Ventilationsanlægget placeres i loftrummet.
 
Facadepartierne er lette facadefyldninger uden nævneværdig isolering. Facadepartierne 
er mange steder nedbrudt og angrebet af råd, med den virkning at vinduerne ikke kan 
åbnes. I 2015 blev en række udvalgte vinduer udskiftet (ikke facadepartiet), da de 
fungerer som redningsåbninger og skal kunne åbnes. Sokkelmuren ved flere bygninger er 
angrebet af opstigende fugt og der bør drænes langs facaderne, således at murerne ikke 
opfugtes, frostsprænges og forvitrer.
 
For at sikre den optimale ressourceanvendelse foreslås at renoveringen af de forskellige 
bygninger sker etapevis, således at en bygnings renovering af såvel tag, facade og 
sokkelmur udføres i en og samme omgang og gøres færdig, inden renovering af de 
øvrige bygninger igangsættes. Forvaltningen vil udarbejde en konkret plan for den 
etapevise renovering af klimaskærmen.  
 
Man skal være opmærksom på, at skolen indvendigt mange steder fremstår autentisk fra 
1969 og derfor mange steder er nedslidt og utidssvarende. Samtidig har skolen store 
bygningsmæssige udfordringer med at leve op til moderne pædagogik. Der vil derfor 
inden for kort tidshorisont være behov for en genopretning og opgradering af den 
indvendige skole.

Retsgrundlag
Økonomiregulativet
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Økonomi
Der søges om anlægsbevilling på 0,5 mio. kr. i 2016 og 16,5 mio. kr. i 2017 samt 
frigivelse af rådighedsbeløb til renovering af Brorsonskolen. Da rådighedsbeløbet i 
budgetlægningen for 2016 er placeret i overslagsårene 2017 og 2018, skal 
anlægsbevillingen fremrykkes.

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at der indstilles til Byrådet,
at der gives en anlægsbevilling på 500.000 kr. i 2016 og 16.5 mio. kr. i 2017 til 
renovering af Brorsonskolen, og
at det afsatte rådighedsbeløb fremrykkes og frigives.

Beslutning Udvalget for Børn og Undervisning den 08-03-2016

Fraværende: Susanne Bergmann, Arne Lindberg Callesen

Forelægges Byrådet med anbefaling.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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784. Evaluering af forsøgsprojekt med digital 1:1 løsning på 
udvalgte skoler/klasser

Dok.nr.: 10788
Sagsid.: 15/9665
Initialer: bjlc
Åben sag

Sagsfremstilling
På udvalgsmøde den 20. august 2015 blev det, som opfølgning på vedtagelsen af 
visionsstrategi for IT og digitalisering Børn og Unge, besluttet at igangsætte et 
forsøgsprojekt med en digital 1:1 løsning på Thorstrup Skole, Nordenskov Skole, 
Agerbæk Skole (overbygningen) samt én klasse på Sct. Jacobi Skole. På mødet blev det 
udarbejdede forslag til evalueringsdesign for forsøgsprojektet ligeledes godkendt.
 
Forsøgsprojektet indebærer, at alle elever på de pågældende skoler/afdelinger/klasser 
har fået udleveret en personlig enhed, der populært kan beskrives som en digital enhed 
(en HP x 360-310 G2), der kombinerer mulighederne i en PC og en tablet. Udover 
afprøvning af dette hardware har forsøgsprojektet indebåret afprøvning af en webløsning 
baseret på Office 365.
 
Ved vedtagelsen af evalueringsdesignet blev det besluttet at Ansager Skole skulle 
inddrages i evalueringen i forhold til sammenligning mellem forskellige enheder, 
platforme og styresystemer, da Ansager Skole anvender en 1:1 løsning baseret på iPads.
 
Forsøgsperioden blev planlagt fra medio september til ultimo december 2015 og 
evalueringen heraf blev planlagt til at skulle behandles i Udvalget for Børn og 
Undervisning i januar 2016. Da leverancen af de bestilte digitale enheder blev forsinket, 
blev forsøgsprojektet først igangsat i november 2015. Forsøgsperioden har kørt fra 
medio november 2015 til medio februar 2016, hvorefter der er lavet evaluering 
 
På baggrund heraf forelægges udvalget en kortfattet evalueringsrapport om 
forsøgsprojektet i overensstemmelse med ovenstående.

Forvaltningens vurdering
Evalueringen har som aftalt været gennemført dels omkring de tekniske områder for 
enheden (fx holdbarhed, servicebehov, belastning af netværkskapacitet, og hastighed) 
og af de pædagogiske aspekter og muligheder ved enheden (samarbejde, kommunika-
tion, anvendelsesgrad, motivation, undervisning, omfang etc.). Henset til at afprøvnings-
perioden har været relativ kort indeholder evalueringsrapporten i sagens natur ikke en 
dybdegående vurdering af alle aspekter i projektet.
 
Evalueringen er gennemført dels som fokusgruppeinterview med skolebestyrelser og 
elevråd og dels med skoleledere og undervisere i ”erfa-grupper”. Derudover er der 
gennemført en spørgeskemaundersøgelse blandt berørte elever, forældre, og 
undervisere.
 
Evalueringsrapporten opsamler de overordnede konklusioner i disse evalueringer. 
 
Rapporten foreligger til udvalgets møde den 8. marts 2016. 
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Retsgrundlag
Intet

Økonomi
Udgiften til forsøgsprojektet er afholdt indenfor det nuværende budget. En udrulning af 
en 1:1 løsning på alle kommunens folkeskoler vil, under forudsætning af at den enhed 
der vælges er i samme prisniveau som den i forsøgsprojektet afprøvede ”streambook, 
ligeledes kunne afholdes indenfor det afsatte budget. 

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Kortfattet evalueringsrapport 1:1 løsning på Thorstrup, Nordenskov, 

Agerbæk og Sct. Jacobi Skole
34858/16

2 Åben Bilag 1: Samling af gennemsnitsscorer 34793/16
3 Åben Bilag 2 : Samling af indkomne kommentarer 35228/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,
at der på baggrund af den udarbejdede evalueringsrapport tages stilling til om den 
afprøvede digitale enhed (”streambook”) skal udleveres til alle kommunens 
folkeskoleelever som en samlet 1:1 løsning.

Beslutning Udvalget for Børn og Undervisning den 08-03-2016

Fraværende: Susanne Bergmann, Arne Lindberg Callesen

Evalueringsrapporten blev taget til efterretning.
 
Inden for den afsatte økonomi iværksættes en 1:1 løsning og det aktuelle bud er den 
afprøvede ’streambook’.
 
Sagen forelægges Byrådet til orientering.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Sagen forelægges Byrådet til orientering
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785. Afslutning af projektet Sandfolket
Dok.nr.: 10849
Sagsid.: 16/2581
Initialer: ssre
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Kultur og Fritid bevilgede 29. april 2014 et tilskud på 100.000 kr. til 
gennemførelse af projektet Sandfolket. 
 
Sandfolket er et projekt af 7-kanten i samarbejde Varde Museum med henblik på 
afvikling ved det nye museum ved Tirpitz i Blåvand.
 
Projektet blev afprøvet ved Vadehavsfestivalen 2014 i perioden 4.-7. september, men 
levede ikke op til forventningerne. Projektet blev derefter udskudt til åbningen af Tirpitz. 
 
7-kanten har fremsendt status for Sandfolket, hvori de meddeler, at projektet afsluttes. 
 
7-kanten vurderer, at projektet vil kræve ca. 13.000 gæster, for at det kan hænge 
sammen. Derfor har de besluttet, at det ikke er økonomisk forsvarligt eller realistisk for 
7-kanten at sætte projektet i gang nu. 
 
Projektet kan revurderes igen i forhold til de kommende erfaringer fra Tirpitz. 
 
Sandfolket fik bevilget 100.000 kr. fra Udvalget for Kultur og Fritid og 50.000 kr. fra 
Kulturregion Vadehavet, i alt 150.000 kr. 
 
Projektet er afsluttet med et forbrug på 42.595 kr. Derfor har 7-kanten valgt at betale 
restbeløbet tilbage til Kultur og Vækst og Kulturregion Vadehavet. 
 
Varde Kommune får tilbagebetalt 71.603 kr., jf. vedhæftet opgørelse.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen anbefaler, at Udvalget orienteres om afslutningen af Sandfolket og 
tilbagebetaling af restbeløb. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Der skal søges indtægtsbevilling for det tilbagebetalte beløb.
Beløbet ønskes tilført kontoen for Andre Kulturelle Arrangementer.

Høring
Ingen
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Bilag:
1 Åben Økonomisk status pr. 22.02.2016 30850/16
2 Åben Status på Sandfolket 30848/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,

at der gives indtægtsbevilling på 71.603 kr., og

at beløbet ved tillægsbevilling tilføres Kultur og Væksts konto til andre kulturelle 
arrangementer.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 15-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
 
Holger Grumme Nielsen ønskede ført til protokol, at han anbefaler at det fulde beløb 
100.000 kr. tilbagebetales.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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786. Fordeling af budgetmidler til hallerne 2016-2019
Dok.nr.: 10846
Sagsid.: 15/11927
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Kultur og Fritid godkendte 9. december 2015 principper for fordeling af de 
afsatte budgetmidler til renovering og udvikling af idrætshallerne 2016 og det planlagte 
rådighedsbeløb for 2017-2019. Udvalget besluttede på samme møde, at forvaltningen 
skulle udarbejde konkret forslag til fordeling af midlerne, som endeligt godkendes af 
Udvalget.
 
Udvalget godkendte samtidig, at Lykkesgårdhallen ikke indgår i renoveringspuljen, og at 
Varde Fritidscenter udgår af renoveringspuljen, hvis udviklingsprojektet godkendes. 
Det er endnu ikke afklaret, om Varde Fritidscenter opnår Social- og Indenrigsministeriets 
godkendelse om garanti, deponering mm.
 
Der arbejdes sideløbende på tilvejebringelse af midler til en ny hal i Alslev. Der er sat en 
skillelinje i 2018, hvor det vurderes, om det reelt er muligt at finde pengene til den nye 
hal i Alslev. Derfor udgår Alslev af fordelingen af renoveringspuljen, indtil afklaring 
foreligger. Der foretages dog nødtørftig renovering og vedligeholdelse af Alslev Hallen, 
således at bygningsværdien opretholdes, indtil der foreligger afklaring. 
 
Hallerne har i samarbejde med Center for Anlæg og Ejendomme udfyldt den elektroniske 
vedligeholdelsesplatform CareTaker, så der skabes et opdateret overblik over det 
samlede renoveringsbehov. 
 
Forvaltningen har med udgangspunkt i oplysningerne fra CareTaker udarbejdet en 
prioriteret liste til fordeling af budgetmidlerne ud fra de tre principper, som Udvalget har 
vedtaget:

1. Energilån

2. Renoverings-/vedligeholdelsesprojekter

3. Udviklingsprojekter.
 
I forbindelse med Byrådets godkendelse af det videre arbejde med udbygning af Varde 
Fritidscenter 2. februar 2016 godkendte Byrådet samtidig en række principper/hensigter 
for alle haller, herunder følgende:

1.  Renoveringspuljen på 15 mio. kr. i 2016-19 udmøntes snarest. Eksisterende 
ansøgninger indgår i vurderingen.

2.  I det omfang andre haller har udviklingsprojekter, som ser driftsøkonomisk fornuftige 
ud, vil Byrådet se positivt på at understøtte disse planer.

Det samlede renoveringsbehov ekskl. udviklingsønsker beløber sig til 34.425.788 kr., jf. 
bilag, med fordeling af midler på de enkelte haller, der indgår i nedenstående.
 
 Mio.
Disponerede projekter inkl. Blåvandshuks samlede projekt, der kan 
finansieres ved energilån

34,4

Energilån -14,4



Varde Kommune
Udvalget for Økonomi og Erhverv 30-03-2016

Side 1777

 20,0
Idrætshallernes egenfinansiering -5,0
Forbrug af renoveringspuljen 2016 - 2019 15,0
 
De 14,4 mio. kr. kan finansieres som energioptimerende tiltag, jf. beregninger foretaget 
af Center for Anlæg og Ejendomme. 
 
Der resterer således 20,0 mio. kr., hvoraf de enkelte haller selv skal finansiere 5,0 mio. 
kr. (25 %) og renoveringspuljen 15,0 kr. (75 %).

Forvaltningens vurdering
Med afsæt i Byrådets beslutning 2. februar 2016 om at renoveringspuljen på 15 mio. kr. i 
2016-19 udmøntes snarest, foreslår forvaltningen, at den samlede pulje udmøntes over 
to år, så de beregnede renoveringer for 2016 og 2017 med dertilhørende energilån 
udmøntes i 2016, samt at tilsvarende for 2018 og 2019 udmøntes i 2017. 
 
Det betyder, at der udmøntes 7 mio. kr. af renoveringspuljen i 2016 og 8 mio. kr. i 2017. 
 
Tilsvarende vil der skulle optages energilån på hhv. 11,6 mio. kr. i 2016 og 2,8 mio. kr. i 
2017. 
 
Da renoveringspuljen med ovenstående forslag udmøntes fuldt ud i 2016 og 2017, 
foreslår forvaltningen, at der i budgetønskerne for overslagsårene 2018 og 2019 afsættes 
1 mio. kr. for hvert af de to år – i alt 2 mio. kr.
 
I forhold til 2017 afventer den endelige opgørelse af renoveringsbehovet afgørelsen fra 
Social- og Indenrigsministeriet om godkendelse af overdragelse af Varde Fritidscenter til 
en fond. Hvis godkendelsen ikke modtages, vil Varde Fritidscenter indgå i fordelingen af 
de 8 mio. kr. til renovering for 2017.
 
Forvaltningen foreslår, at de 4 mio. kr. af renoveringspuljen for 2017 kan frigives nu, 
således der i alt er frigivet 7 mio. kr., samt at der samtidig optages energilån på 11,6 
mio. kr. 

Den endelige udmøntning af renoveringspuljen for 2017 afventer en godkendelse fra 
Social- og Indenrigsministeriet omkring overdragelsen af Varde Fritidscenter til den 
selvstændige fond.

Omkring udviklingsønsker/anlægsprojekter der pt. er opgjort til 13,9 mio. kr. foreslår 
forvaltningen, at hallernes ønsker behandles samlet i juni måned. Det vil give alle haller 
mulighed for at fremkomme med et kvalificeret grundlag at tage stilling til, herunder evt. 
også koblingen til udviklingsplanen.

Der gøres dog to undtagelser, jf. særskilte dagsordenspunkter for hhv. Helle Hallen og 
Ølgod Hallen. Årsagen til at de behandles nu er, at ønskerne har figureret længe.

Konsekvens i forhold til visionen
Der er umiddelbart ingen af de aktuelle projekter, der støtter op om Vi i naturen.
Men velholdte faciliteter ligger fint i tråd med visionen for Fritids-, Idræts- og 
Kulturpolitik, der siger, at sammen vil vi skabe rammerne for, at kultur- og fritidslivet 
bliver omdrejningspunktet for et indholdsrigt og aktivt liv i Varde Kommune.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten
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Økonomi
I budget 2016 og overslagsårene 2017-2019 er der afsat følgende beløb til 
implementering af halplan:
 
 Budget 2019-2019 Foreslået anvendelse
2016 3.074.420 kr. 7.000.000 kr.
2017 4.103.620 kr. 8.000.000 kr.
2018 4.103.620 kr.  
2019 4.064.000 kr.  
I alt 15.345.660 kr. 15.000.000 kr.
 
Forvaltningens forslag vil resultere i frigivelse af yderligere 4 mio. kr. til renovering i 
2016 og en samlet frigivelse til renovering på 8 mio. kr. i 2017. 
 
På grundlag af det foreliggende, vil der skulle optages energilån på hhv. 11,6 mio. kr. i 
2016 og 2,8 mio. kr. i 2017. 
 
Derudover foreslår forvaltningen, at der i budgettet for 2018 og 2019 afsættes yderligere 
1 mio. kr. til renovering af haller – i alt 2 mio. kr. som budgetønske.

Høring
Der er udsendt opgørelse af disponeringsforslaget til de respektive haller, der har 
bekræftet rigtigheden.

Bilag:
1 Åben Forslag til fordeling af budgetmidler til hallerne 2016 134602/15
2 Åben Andre opgørelser - herunder anlæg og ikke medtagne haller 33718/16
3 Åben Fordeling af renoveringspuljen - version marts 2016 37691/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,

at der gives tillægsbevilling til renovering og udvikling af idrætshallerne i 2016 på 4 mio. 
kr., som finansieres af det afsatte rådighedsbeløb til formålet i 2017,

at tillægsbevillingen frigives til formålet,

at de afsatte rådighedsbeløb for 2018 og 2019 fremrykkes til bevilling og frigivelse i 
2017 med 8 mio. kr., 

at hallerne tilbydes garantistillelse for lån ved KommuneKredit til energioptimerende 
tiltag som beskrevet, og

at budgettet til implementering af halplanen fordeles som beskrevet.

Beslutning Direktionen den 09-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 15-03-2016
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Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Peder Foldager Hansen erklærede sig inhabil og deltog således ikke i sagens behandling. 
 
Anbefalingen blev godkendt. 
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787. Genbehandling af ansøgning - Helle Hallen
Dok.nr.: 10842
Sagsid.: 15/6955
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
Helle Hallen ønsker at om- og udbygge området omkring fitnessfaciliteterne. Helle Hallen 
søger i den sammenhæng om kommunegaranti for et lån på 2 mio. kr. Udvalget 
besluttede 5. august 2015 at udsætte behandlingen af Helle Hallens ansøgning 
vedrørende om- og tilbygning.
 
Om- og tilbygningen omfatter blandt andet etablering af:

·    Nyt fitnessrum

· Toilet- og badefaciliteter, der kan være tilgængelige uden for hallens normale 
åbningstid

·      Handicaptoilet og -baderum

·      Kontor til fitnesscenteret
 
Om- og tilbygningsprojektet medtages i fordelingen af de afsatte budgetmidler 2016-
2019 til renovering af idrætshallerne, jf. Udvalgets beslutning af 7. oktober 2015.
 
Projektet vil i den sammenhæng potentielt kunne modtage tilskud under kriteriet om 
udviklingsprojekter, der er 3. prioritet i fordelingen. Projektet skal i det tilfælde kunne 
bidrage til opfyldelse af Helle Hallens strategiske plan for faciliteten, og det skal være 
sandsynliggjort, at der en langsigtet bæredygtig økonomi i projektet, dvs. et realistisk og 
balancerende budget, både i forhold til etablering og drift.
 
I ansøgningsmaterialet argumenterer Helle Hallen for, at projektet skal være med til at 
skabe mere moderne og sammenhængende faciliteter og derved understøtte Helle 
Hallens mission: Rum for gode oplevelser.

Ved opfølgende mail har Helle Hallen oplyst, at de lokaler, der normalt er fugtige og 
klamme, nu er særligt fugtige, fordi grundvandet på nuværende tidspunkt siver ind i 
lokalet i kælderen.
 
Helle Hallen vurderer i ansøgningsmaterialet, at om- og udbygningen vil medføre et årligt 
overskud på godt 20.000 kr. hvis projektet finansieres gennem et lån på 2 mio. kr. ved 
KommuneKredit.
 
Hvis Helle Hallen opnår tilskud fra de afsatte 15. mio. kr. til vedligehold af hallerne, vil 
Helle Hallen kunne modtage tilskud på op til 75 % af projektets omkostninger, eller 1,5 
mio. kr.
 
Ifølge facilitetsanalysen er kombinationen af fitness og svømmehal en pakke, som mange 
borgere sætter pris på. Styrketræning er ifølge facilitetsanalysen den næstmest dyrkede 
idræt blandt voksne i Varde Kommune, og spinning/kondicykel er nummer seks. Begge 
dele dyrkes noget mindre i Helle Hallens opland end i resten af kommunen.
 



Varde Kommune
Udvalget for Økonomi og Erhverv 30-03-2016

Side 1781

Helle Hallen har i 2015 en gæld på 12 mio. kr. til KommuneKredit og gæld på 4 mio. kr. 
til Varde Kommune. Dette er ældre lån, der er omlagt i forbindelse med 
harmoniseringsprocessen på halområdet efter kommunesammenlægningen. Helle Hallen 
også en kassekredit på ca. 500.000 kr. På disse lån skal Helle Hallen årligt betale 1,3 
mio. kr. i afdrag og renter.
 
Grundet harmoniseringen på halområdet modtager Helle Hallen udligningstilskud fra 
Varde Kommune, der i 2016 udgør 1.029.659 kr. Haller, der modtager udligningstilskud, 
skal have godkendelse ved Varde Kommune, inden de optager nye lån.
 
Helle Hallen havde efter afskrivninger et overskud på 355.904 kr. i 2014 og i 2013 et 
overskud på 150.999 kr., mens der i 2012 var et underskud på 570.374 kr. Det 
driftsmæssige resultat er fordoblet i perioden 2012-2014. 
Helle Hallen oplyser, at de ureviderede tal for 2015 viser et overskud på ca. 390.000 kr. 
efter afskrivninger og renter.
 
Helle Hallen søger også om at få godkendt det planlagte aktivitetsrum som berettiget til 
lokaletilskud. Nye lokaler skal godkendes som berettigede til lokaletilskud, før foreninger 
kan modtage lokaletilskud til deres aktiviteter. Ifølge folkeoplysningsloven er det kun 
haller eller lignende, der kan afvises som lokaletilskudsberettigede.

Forvaltningens vurdering
Det fremlagte projekt er gennemarbejdet og vil binde faciliteterne bedre sammen. 
Projektet bidrager derfor til opfyldelse af Helle Hallens strategi.

Forvaltningen vurderer dog ikke, at ud- og ombygningsprojektet bidrager med 
nytænkning til området, medmindre Helle Hallen får udnyttet kombinationen af 
svømmehal og fitness på en ny måde. Det er samtidig forvaltningens vurdering, at det 
kan være svært at fastslå, om grunden til den lavere dyrkelse af spinning og 
styrketræning i Helle Hallens område skyldes utidssvarende faciliteter eller regionale 
forskelle. 
 
Det er forvaltningens vurdering, at om- og udbygningen vil medføre en forbedret 
oplevelse for kunderne, ligesom forholdende for handicappede forbedres. 60-100 nye 
medlemskaber vurderes ikke usandsynligt, hvis den lavere deltagelse i styrketræning og 
spinning i Helle Hallen kan begrundes med utidssvarende faciliteter.
 
Forvaltningen vurderer med udgangspunkt i Helle Hallens årsregnskaber for 2013, 2014 
og foreløbige tal for 2015, at Helle Hallen ville kunne afdrage på et lån på 2.000.000 kr., 
selvom indtjeningen ikke bliver som forventet. Det er positivt, at Helle Hallen har 
forbedret driftsresultatet.
Det er dog fortsat forvaltningens vurdering, at Helle Hallen er meget belånt med en 
medfølgende afdrags- og rentebyrde.
 
Med udgangspunkt i ovenstående vurderer forvaltningen, at Helle Hallen også vil være i 
stand til at afdrage lån optaget hos ekstern part. Dette underbygges også af Helle 
Hallens opstillede budget for projektet, der tegner et billede af, at projektet vil give et 
økonomisk overskud. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen
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Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Økonomiafdelingen vurderer, at der lovmæssigt kan gives kommunegaranti for et lån til 
et motionscenter. Økonomiafdelingen har endvidere oplyst, at der skal deponeres uanset 
om Varde Kommune stiller kommunegaranti eller ikke.
 
Efterkommes ansøgningen, skal der stilles garanti for et lån på 2 mio. kr. i 
KommuneKredit. 

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Ansøgning om tilskud til om- og tilbygning, Helle Hallen 104837/15
2 Åben Ansøgning vedr. om- og tilbygning ved Helle Hallen 11787/16
3 Åben Ansøgning vedr. om- og tilbygning ved Helle Hallen - ansøgning til 

Varde Kommune den 20-1-16.pdf
11787/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,

at Helle Hallens ansøgning om optagelse af lån på 2 mio. kr. ved KommuneKredit 
godkendes, og

at Varde Kommune stiller garanti for lånet.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 15-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Peder Foldager Hansen erklærede sig inhabil og deltog således ikke i sagens behandling.. 
 
Anbefalingen blev godkendt. 
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788. Fra Bøger til Borger - Strategi 2016-2020
Dok.nr.: 10843
Sagsid.: 15/6580
Initialer: kale
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Kultur og Fritid besluttede 19. januar 2016 at sende Bibliotekets oplæg til ny 
strategi til høring med henblik på behandling på udvalgets møde 15. marts 2016.
 
Oplægget har været sendt i høring ved flere eksterne parter. Der er modtaget svar fra 
Ældrerådet, Handicaprådet samt Varde Handelsskole og Handelsgymnasium. Der er også 
indhentet udtalelser fra interne parter. Høringssvar fremgår af bilag. 
 
Fra Bøger til Borger er overskriften på oplægget til Varde Biblioteks strategi 2016-2020, 
og det indeholder et skifte af fokus fra at samle og udlåne bøger til at arbejde for 
borgernes behov for oplysning, uddannelse og kulturel aktivitet på en aktiv og opsøgende 
måde.
 
Udvalget har på forskellig vis været indblandet i strategiens udformning. De første tanker 
blev drøftet på Udvalgets møde 9. juni 2015. Siden hen har Udvalget deltaget i en 
workshop med Jens Thorhauge i september 2015.
 
Personalet på Varde Bibliotek har været dybt involveret i at udforme strategien gennem 
workshops og ved at være medskribent på strategien. Strategien er således anbefalet af 
bibliotekets MED-Udvalg med den tilføjelse, at personalet glæder sig til at komme i gang.
 
Strategien har tre fokusområder, som alle er områder, Biblioteket allerede nu arbejder 
inden for. Med strategien intensiverer Biblioteket sit fokus på områderne for at bidrage 
bedst muligt til borgernes og kommunens udvikling.
 
Med strategien understreger Biblioteket sine ambitioner om ikke alene at løfte Kultur, 
Idræt og Fritidspolitikken, men med kultur at understøtte en række andre af kommunens 
politikker. Det sker gennem udbredt samarbejde med andre dele af kommunens 
virksomhed.

Konsekvens i forhold til visionen
Biblioteket ser sig selv som en naturlig medudvikler af Vi i naturen-visionen, da natur og 
litteratur, film og musik er tæt forbundne.

Retsgrundlag
Biblioteksloven

Økonomi
Strategien kan udmøntes inden for Bibliotekets nuværende budget.

Høring
Ingen
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Bilag:
1 Åben Oversigt_høringssvar_februar2016_medreplik.docx 29973/16
2 Åben Strategi_oplæg_feb2016.docx 29977/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,

at strategien godkendes.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 15-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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789. Ansøgning - Hotel ved Hvidbjerg Strand, Blåvand
Dok.nr.: 10859
Sagsid.: 16/149
Initialer: joga
Åben sag

Sagsfremstilling
Ved hotelområdet ved Hvidbjerg Strand er der søgt dispensation fra kravet til det 
samlede bebyggede areal (fodaftryk) for det 3-etagers byggeri i et byggefelt samt at 
taget skal udføres som strå-, tegl-, tagpap-, spån- eller skifertage, der mindst opfylder 
kravene til jordfarve med mindst 30 % sort og med glans mindre end 5.
 
Ansøgeren er kommet med følgende begrundelse for dispensationsansøgningen:
 
1. Lokalplanen tillader en central bygningsmasse, som består af et hovedhus, med et 

fodaftryk på 350 m² i tre etager, samt to sidefløje på hver 276 m² i to etager. 
Projektet ændres således, at de to sidefløje udgår til fordel for hovedhuset, der 
opføres med et fodaftryk på cirka 450 m². 

Herved bliver bygningsmassen mindre kompakt og fremstår mere i stil med et 
klassisk dansk badehotel. Sidefløjene erstattes af de ekstra m² i hovedhuset og et 
ekstra antal feriehytter, hvilket alt i alt vil virke mindre dominerende i landskabet. 
Ved at lade sidefløjene udgå, ændres grundplanen/bygningens fodaftryk fra 902 m² 
til 450 m².

2. Dispensationsansøgningen vedrører de sydvendte altaner på hovedhuset, som i en vis 
grad overskrider "Byggefeltet for Badehotellet". Begrundelsen for 
dispensationsansøgningen er at undgå at forringe adgangsforhold, parkeringsforhold 
og brandvejen bag om hotellet. Samtidig mener ansøgeren ikke, at altanernes 
placering vil medvirke til gene for de omkringliggende hytter mht. dagslys og indblik, 
fordi udeophold for hytterne også vender mod syd.

3. Tagdækning på hovedhuset ønskes udført med kobber, fordi det er mere æstetisk, og 
det vil give et rigtigt godt spil sammen med omkringliggende huses tagdækning af 
strå. Et patineret kobbertag vil sagtens kunne opfylde kravene til lokalplanen med 
hensyn til reglen om mindst 30 % sort i h.t. NCS-kode.

 
Sagen har været i høring ved naboer og Blåvand Grundejerforening.
 
Blåvand Grundejerforening har følgende indsigelse:
Allerede da lokalplanforslaget blev lagt frem, kom de med indsigelse mod 
bygningshøjderne, selvom det var svært at bedømme helt præcist, fordi 
illustrationsmaterialet ikke var af særlig høj kvalitet.
 
Ad 1: Hotellet vil komme til at indtage en meget dominerende rolle i landskabet. Det var 
netop for at undgå denne dominans, at man i lokalplanforslaget ville dele 
bygningskroppen op i mindre dele.
Hele bebyggelsen med de mindre huse ved siden af vil komme til at fremstå meget 
kompakt.
 
Ad 2: Når man laver et byggefelt i en lokalplan, er der jo en mening med det. I dette 
tilfælde vil den arkitektur og de farver man havde tiltænkt huset også komme til at 
afvige fra intentionerne i lokalplanen.
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Ad 3: Der er i lokalplanen givet rimelige muligheder for at vælge et tagmateriale, der 
matcher de gængse materialer og farver, som findes lokalt. Et kobbertag vil være et 
fremmedelement i hele strandområdet. Der er jo også en god grund til (holdbarheden), 
at man ikke vælger kobbertag i Blåvand.

Sammenfattende meddeler grundejerforeningen, at dispensationer ikke bør 
imødekommes.
 
Ansøgeren har vurderet ovenævnte indsigelse:
Ad 1: Det vurderes, at bygningsmassen kommer til at fremstå mindre kompakt og 
dermed mindre dominerende.
 
Ad 2: Arkitekturen holder et klassisk udtryk.
 
Ad 3: Sommerhuse i området har materiale af strå og kobber på tagfladerne, og 
restaurant og indgang til badeland består også i høj grad af kobber.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at der kan meddeles dispensation til det ansøgte, fordi 
intentionerne i lokalplanen stadig er opfyldte.
 
Den samlede bebyggelsesprocent for delområde 1 og 2 er, for det ansøgte, under den for 
lokalplanen maksimalt tilladte bebyggelsesprocent.
 
Endvidere vurderes det, at det ansøgte projekt, der arbejder med ét hovedhus og en 
samling af mindre punkthuse, vil reducere indtrykket af den samlede bebyggelse i forhold 
til tilladte i henhold til lokalplanen, hvor der er givet tilladelse til ét hovedhus med to 
sidebygninger, samt punktbebyggelse. 
 
Forvaltningen vurderer, at det ansøgte projekt fremstår i god arkitektonisk kvalitet, og at 
det optræder med en harmonisk helhed.

Konsekvens i forhold til visionen
Det større byggefelt i 3 etager vil ikke på afstand give nævneværdige ændringer med 
hensyn til det visuelle indtryk.   

Retsgrundlag
Planloven
Lokalplan 05.01.L05

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Sagsnr16-149 Hvidbjerg Strandvej 31 Bilag der medsendt 

naboorienteringen
18761/16

2 Åben kommentar fra grundejerforening - Hvidbjerg Badehotel - Hvidbjerg 
Strandvej 31 Blåvand

32337/16
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3 Åben Kommentar til indsigelser fra Blåvand Grundejerforening - Hvidbjerg 
Strandvej 31 Blåvand

32340/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at der meddeles dispensation til det ansøgte.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
 
Niels Christiansen (C) stemte imod dispensationen og begærede sagen behandlet i 
Byrådet jf. standsningsretten - Styrelseslovens § 23.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Sagen oversendes til Byrådet. 
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790. Vindmølleplanlægning 2016 i Varde Kommune
Dok.nr.: 10835
Sagsid.: 15/7531
Initialer: joma
Åben sag

Sagsfremstilling
Der er modtaget ansøgninger om opstilling af vindmøller inden for fire vindmølleområder 
udpeget i Kommuneplan 2013: 

· Område C nordvest for Malle 

· Område D sydøst for Lunde

· Område E ved Nybro/Vittarp 

· Område G ved Blaksmark 
 
Udover ovennævnte vindmølleområder er der udpeget vindmølleområde B ved Østtarp.
 
På baggrund af Byrådets temamøde om vindmølleplanlægningen i Varde Kommune 
godkendte Udvalget for Plan og Teknik 22. september 2014 vægtning af følgende 
parametre for dialogen med ansøgere om vindmølleprojekter:

· Nedtagning af gamle udslidte vindmøller indenfor VVM-området hhv. udenfor VVM-
området

· Lokal opbakning indenfor projektområdet

· Beskrivelse af projektets økonomi og kobling til lokalområdet

 
Borgermøder
I forbindelse med den igangværende prioriteringsproces vedrørende udpegning af 
eventuelt nyt vindmølleområde har Udvalget for Plan og Teknik afholdt fire dialogmøder 
med naboer inden for 1.500 m fra de ansøgte vindmølleområder. Formålet med møderne 
har været en drøftelse af naboernes holdning til vindmølleprojekterne og hvilke tiltag, 
der eventuelt kan medvirke til, at det enkelte projekt kan blive mere acceptabelt for 
naboerne. For alle fire områder gælder, at naboerne på dialogmøderne har udtrykt stor 
bekymring ved udsigten til, at der skal stilles møller op. For en nærmere redegørelse 
henvises til notater fra de afholdte møder. Bemærkningerne på de afholdte møder 
omfattede i stikordsform blandt andet:

·  Vindmøllers påvirkning af sundhed 

·  Opsætning af vindmøller påvirker natur/landskab negativt

·  Faldende ejendomsværdi og bekymring om naboejendomme til vindmøllerne 
overhovedet kan sælges

·  Hvorfor afventer kommunen ikke igangværende sundhedsundersøgelse?

·  Energiministeriet har oplyst at mål for vindmøllestrøm er nået

·  Etablering af vindmøller vil påvirke bosætning negativt

·  Hvorfor ikke satse på solenergi?

·  Hvorfor ikke opføre vindmøller i Kærgård Plantage?

·  Er det farligt at placere vindmøller tæt på gasbehandlingsanlæg?
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·  Kan Byrådet prioritere vindmølleplanlægningen anderledes?  
  
 
Ansøgte projekter
 
 Nedtagning af møller 

inden for 
vindmølleområdet/uden 
for området

Lokalsamfund Økonomi

Område C nordvest 
for Malle – Wind 1
 

0/6 P.t ikke kontakt til 
lokalområdet – 
eventuel etablering 
af fond

20 % sælges i.h.t 
VE
Uafklaret om 
lodsejerne ønsker 
at købe en del af 
møllerne

Område D sydøst 
for Lunde - 
Landboforening 
Lemvig

0/3 møller aftalt 
nedtaget – formentlig 
møllerne der står 
umiddelbart nordvest 
for bufferzone

Påregner at etablere 
grøn pulje min. 
100.000 kr. i 
møllernes levetid

20 % sælges i.h.t 
VE
De fire lodsejere 
får hver 1 mølle
I alt ca. 85 % 
lokalt ejet *

Område E ved 
Nybro/Vittarp - 
Wind Estate

5/0
5 møller nedtages i 1. 
etape
7 møller i 2. etape

100.000 kr. pr år 20 % sælges i.h.t 
VE 
30 % til lokale 
aktører
I alt 50 % lokalt 
ejet

Område G ved 
Blaksmark - Dansk 
vindenergi

0/3 møller ved Sømose 
og 2 ved Ringkøbingvej

Orienteringsmøder 
med naboer og det 
lokale foreningsliv

80 % ** af 1 
mølle udbydes til 
naboer – 
husstande inden 
for 1,1 km 
tilbydes 30 andele 
til 50 % af 
kostpris

*   Under forudsætning af at 4 lodsejere ejer hver en mølle og 20 % af projektet købes 
lokalt i. h.t VE-lovens køberet 
** 80 % af 1 mølle svarer til 20 % i.h.t VE-lovens køberet
 
Ansøgerne er blevet anmodet om blandt andet at redegøre for, hvor mange eksisterende 
vindmøller, der forventes nedtaget, inddragelse af og dialog med lokalsamfundet og den 
økonomiske kobling til lokalsamfundet. Det fremgår af skemaet, hvor mange vindmøller 
der påregnes nedtaget i forbindelse med realisering af det enkelte projekt, forventet 
etablering af grøn pulje til brug i lokalsamfundet og salg af vindmølleanparter lokalt.

Forvaltningens vurdering
Dialogmøde med vindmølleopstillere og lokalbefolkning
Det har vist sig vanskeligt for projektudviklerne at skaffe adgang til vindmøller der kan 
nedtages. Forvaltningens vurderer, at der ikke fra projektudvikleres side er gjort en 
tilstrækkelig indsats for at samarbejde med lokalbefolkningen om projekterne. Ingen af 
de fremsendte forslag indeholder for eksempel tiltag, der i nævneværdig grad 
kompenserer eller inviterer de omkringboende til at deltage i projektet.
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Målopfyldelse
I forbindelse med drøftelserne er der rejst en debat om graden af målopfyldelse i forhold 
til Byrådets mål om, at minimum 40 % af elforbruget fra vindmøller i Varde Kommune er 
opfyldt. 
 
Forvaltningen har udarbejdet et teknisk statusnotat, der redegør for den udvikling, der er 
sket i vindmøller, produktion og elforbrug siden debatoplægget 2010. For en nærmere 
gennemgang af beregningsforudsætninger m.m. henvises til teknisk notat 
Forudsætninger for kommunens vindmølleplan og status for realisering af 
vindmølleplanen februar 2016.
 
Varde Kommunes samlede elforbrug er ifølge SE 491.247.303 kWh i 2015, der ligger en 
anelse under de estimerede 500.000.000 kWh, der blev lagt til grund for beregninger i 
vindmølleplanen. Opgørelserne viser desuden, at der i 2015 blev produceret ca. 33 % af 
det samlede elforbrug på vindmøller, og at dette tal vil stige til ca. 49 %, når 
Ulvemoseprojektet er gennemført. 24 % af de 49 % forventes produceret på nye store 
møller.  
 
Når Ulvemoseprojektet er gennemført, vil halvdelen af den samlede el-produktion 
således fortsat ske på ældre, mindre møller, der løbende vil udgå, og dermed vil andelen 
af det samlede elforbrug, der produceres af vindmøller være faldende over de kommende 
år. 
 
Da vindmølleplanen blev udarbejdet, var det forventningen, at den tekniske levetid for en 
vindmølle var 20 år. Det har siden vist sig, at levetiden er længere. Det er derfor 
sandsynligt, at der vil gå op til yderligere 10 år (2032), før der er sket en væsentlig 
afvikling af møller på under 2 MW.
 
Gennemføres Ulvemoseprojektet, må det således forventes, at der vil gå en årrække før 
el-produktionen fra vindmøller igen ligger væsentligt under 40 % af elforbruget.
 
Nye, store vindmøller producerer flere kWh pr. installeret effekt end de gamle møller. 
Med de produktionstal (3,3 MW vindmøller), der forventes i Ulvemoseprojektet, vil 40 % 
af elforbruget i Varde Kommune kunne dækkes af ca. 21 vindmøller på 3,3 MW. Pt. er 
der opført 4 møller på i alt 12 MW ved Ovnbøl og planlagt for 10 vindmøller på i alt 33 
MW ved Ulvemosen. Opføres yderligere 8 vindmøller à 3,3 MW, vil produktionen fra 
nævnte vindmøller alene producere ca. 40 % af det samlede energiforbrug i kommunen.
 
Den fremadrettede planlægning 
Set i lyset af at Varde Kommune med gennemførelsen af Ulvemoseprojektet på kort sigt 
opfylder det overordnede mål på 40 %, er det forvaltningens vurdering, at det kan 
overvejes om strategien for vindmølleplanlægningen skal omlægges, så der fremadrettet 
i højere grad satses på projekter med et højt lokalt engagement og ejerskab.
 
Det kan i den forbindelse overvejes at aflyse de i vindmølleplanen udlagte områder og i 
stedet satse på områder, hvor der er skabt lokal konsensus og ejerskab til projekterne. 
Det kunne eksempelvis ske ved at udforme kommuneplanes bestemmelser om 
vindmøller ud fra en målsætning om, at der først kan igangsættes planlægning, når langt 
hovedparten af husejerne inden for en afstand af 900 m fra kommende møller skriftligt 
har tilkendegivet, at de støtter et projekt. På den måde sikres det, at kommende 
vindmølleprojekter er opstillet med borgernes accept, at de nærmeste naboer får del i 
den økonomiske gevinst, og en større del af overskuddet holdes i Varde Kommune. Det 
er desuden forvaltningens vurdering, at der fremadrettet skal satses på områder med 
minimum 6 vindmøller. 
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Strategien skal også forholde sig til måltal – det kunne for eksempel være, at der 
planlægges for vindmøller således, at det sikres, at der etableres mindst 21 store 
vindmøller, der kan producere 40 % af kommunens samlede elforbrug. Opfylder de 
nuværende eller nye projekter på et tidspunkt den nye strategi, vil der kunne 
igangsættes planlægning for disse områder.
 
Fastholdes den nuværende strategi, vurderer forvaltningen, at vindmølleområde G – 
Blaksmark bør udgå af vindmølleplanen. Flere ejendomme i området omkring Blaksmark 
vil komme til at ligge i en afstand på 1.000 -1.500 m fra to vindmølleområder 
(henholdsvis E og G eller G og F). Selvom det vil være i overensstemmelse med 
lovgivningen, og alle støj og skyggekrav er opfyldt, vurderes det ikke at være 
hensigtsmæssigt, at boliger ligger med vindmøller til to sider.
 
Det vurderes desuden, at bestemmelserne for vindmølleområde E – Nybro bør revideres, 
så alle møller skal opføres i én etape. På denne måde sikres borgerne i området mod en 
vedvarende usikkerhed om møllernes indbyrdes udseende, størrelser og den deraf 
følgende landskabelige påvirkning.

Retsgrundlag
Lov om planlægning
Bekendtgørelse om vurdering af visse offentlige og private anlægs virkning på miljøet 
(VVM) i medfør af lov om planlægning
Bekendtgørelse og vejledning for planlægning af vindmøller
Bekendtgørelse og vejledning for planlægning og indholdet i Miljøvurdering af planer og 
programmer   

Økonomi
Ingen   

Høring
Kommunalbestyrelsen kan tilvejebringe forslag til ændringer af kommuneplanen, der ikke 
er truffet beslutning om i en strategi, der er vedtaget og offentliggjort efter reglerne i 
planloven § 23 a. Før udarbejdelsen af sådanne forslag skal kommunalbestyrelsen 
indkalde ideer og forslag m.v. med henblik på planlægningsarbejdet.  

Bilag:
1 Åben Teknisk notat.pdf 37012/16
2 Åben Malle - vindmølleområde - mødenotat fra borgermøde og 

indkomne bemærkninger fra omkringliggende naboer.pdf
36831/16

3 Åben Lunde - vindmølleområde - mødenotat fra borgermøde og 
indkomne bemærkninger fra omkringliggende borgere.pdf

36845/16

4 Åben Nybro - vindmølleområde - mødenotat og indkomne 
bemærkniger fra omkringliggende naboer.pdf

36813/16

5 Åben Blaksmark - vindmølleområde - borgermøde og indkomne 
bemærkninger fra omkringliggende naboer.pdf

37534/16

6 Åben Vindmølleområder udpeget i Kommuneplan 2013.pdf 37503/16
7 Lukket   
8 Åben Sammensat dok - bemærkninger fra berørte borgere - 

vindmølleområde C nordvest for Malle
38327/16

http://lgplannatur.lovportaler.dk/showdoc.aspx?hashparam=p23c&schultzlink=lov19910388&activesolution=http%3a%2f%2fwww.kommunekoncept.dk#p23a
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Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,

at der ikke igangsættes yderligere VVM planlægning på nuværende tidspunkt,

at der i forbindelse med den igangværende kommuneplanrevision sker en revision af 
vindmølleplanen, således at vindmølleområde B ved Østtarp, område C nordvest for 
Malle, område D sydøst for Lunde, område E ved Nybro/Vittarp og område G ved 
Blaksmark udgår som vindmølleområde og erstattes af principper, der sikrer, at fremtidig 
vindmølleplanlægning sker i områder, hvor der kan skaffes lokal opbakning.   

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Connie Høj

Connie Høj forespurgte udvalget om hun er inhabil i sagens behandling. 
Udvalget besluttede at Connie Høj er inhabil. Connie Høj forlod mødet under behandling 
af punktet.
 
Et flertal af udvalget - Anders Linde (V), Poul Rosendahl (V), Preben Friis-Hauge (V) og 
Niels Christiansen (C)) besluttede,

at der ikke igangsættes yderligere VVM planlægning på de 4 ansøgte projekter, idet de 
ikke ses at opfylde kravene omkring lokal opbakning.

at der i forbindelse med den kommende kommuneplansrevision sker en revision af 
vindmølleplanen der sikrer, at fremtidig vindmølleplanlægning sker i områder, hvor der 
skabes lokal opbakning ved skriftlige erklæringer om accept af et projekt, fra langt 
hovedparten af naboerne ud til 900 m.
 
 
Mads Sørensen (V) stemte imod forvaltningens anbefaling, idet han ikke ønsker der 
igangsættes yderligere VVM planlægning.

Kjeld Anker Espersen (A) stemte imod forvaltningens anbefaling og ønsker nuværende 
vindmølleplan opretholdt indtil Kommuneplanrevisionen.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Udvalget for Økonomi og Erhverv tiltræder, at der ikke igangsættes yderligere VVM 
planlægning på de 4 ansøgte projekter, idet de ikke ses at opfylde kravene omkring lokal 
opbakning. 
 
Da målsætningen om 40 procent dækning er godt og vel opfyldt når/hvis møllerne i 
Ulvemosen opstilles, anmodes Udvalget for Plan og Teknik om i forbindelse med 
kommuneplanrevisionen, som skal godkendes i andet halvår af 2017, at udarbejde et 
revideret forslag til vindmølleplan med udgangspunkt i, at målsætningen tilsyneladende 
er indfriet i en årrække. 
 
Sagen tilbagesendes til Udvalget for Plan og Teknik.
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791. Byroller og byfunktioner
Dok.nr.: 10848
Sagsid.: 16/2753
Initialer: jejo
Åben sag

Sagsfremstilling
”Byroller og byfunktioner” er et politisk aftalt initiativ, der har sit udgangspunkt i 
Regional Udviklingsplan 2012-2015. Initiativet skal, med fokus på byerne i 
vadehavskommunerne, tilvejebringe viden, der kan understøtte sydvestjysk planlægning 
og udvikling. Den afsluttende rapport behandles ensartet og parallelt i de fire kommuner.
 
Med Regional Udviklingsplan 2012-2015 for Region Syddanmark aftalte de sydvestjyske 
kommuner Esbjerg, Fanø, Tønder og Varde et samarbejde med Region Syddanmark med 
temaet byroller og byfunktioner i Sydvestjylland. Esbjerg Kommune blev projektleder for 
en projektgruppe med deltagere fra de fire vadehavskommuner, SVUF og Region 
Syddanmark. I projektet indgår 5 byer: Esbjerg, Varde, Ribe, Tønder og Nordby.
 
I projektet er byernes forskelligheder og styrker blevet brugt til at finde de stedbundne 
potentialer, der kan understøtte og fremme den enkelte bys og hele Sydvestjyllands 
samlede identitet. I dette arbejde er der blevet taget afsæt i følgende vision:
 

I Sydvestjylland er vi stolte af at bo i nogle af Danmarks bedst bevarede 
byrum. Vores byrum udstråler historie, identitet og levende byliv. Det gør 
dem attraktive for tilflyttere, der bosætter sig og bliver boende.
 
Byerne ligger i landskaber og natur, der værdsættes globalt. Det medvirker, 
sammen med et stærkt erhvervsliv og et alsidigt kultur- og fritidsliv, til, at vi 
fortæller om områdets værdier samtidig med, at vi slet ikke kan lade være 
med at inddrage nytilkomne aktivt i vores fritids- og hverdagsliv.
 
Byernes styrker kompletterer hinanden, så Sydvestjylland samlet set fremstår 
stærkt både i forhold til job, uddannelse, boliger, kultur og byrum.

 
Det er væsentligt at understrege, at projektet har beskæftiget sig med byernes bymidter 
som udtryk for og bærer af byernes identitet og muligheder. Erhverv, handel, 
infrastruktur eller andet, som ikke relaterer sig direkte til byernes bymidter indgår 
således ikke i projektet.
 
Der er i projektet blevet arbejdet inden for fem forskellige temaer:

 Fem vadehavsbyer
 Bolig og bosætning
 Byerhverv
 Infrastruktur
 Fyrtårne

 
Indenfor hvert tema peger projektgruppen på en række mulige tværkommunale 
indsatsområder som vadehavskommunerne med fordel kan realisere som fælles 
projekter.
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Rapporten ”Byroller og byfunktioner” sendes i papirudgave til udvalget. Rapporten og 
baggrundsrapporten er desuden offentliggjort af Esbjerg Kommune:
 
Indsatspapiret: http://www.esbjergkommune.dk/byroller
 
Baggrundsrapporten: https://indd.adobe.com/view/a13fbc0d-96a7-47d1-8673-
ab1eb6b494fe

Forvaltningens vurdering
En række af projektets foreslåede indsatsområder er allerede i et eller andet omfang sat i 
værk som tværkommunale interessefelter. Det gælder bl.a. flere af de foreslåede 
indsatsområder indenfor infrastruktur. 
 
Projektet om byroller og byfunktioner afspejler således både eksisterende og potentielle 
fælles indsatsområder, men her sat ind i en kontekst, hvor temaerne ses i forhold til 
udviklingen af byernes bymidter. Det er meget muligt, at nogle indsatsområder har det 
bedst med f.eks. kun at blive udviklet af to eller tre kommuner i samarbejde, mens andre 
står stærkest ved, at alle fire vadehavskommuner trækker på samme hammel. 
 
Samarbejdet i den tværkommunale projektgruppe har f.eks. været et godt ståsted i 
forhold til at udarbejde en fælles planstrategisk tekst til kommuneplanstrategierne i 
Varde, Esbjerg og Fanø Kommuner.

Konsekvens i forhold til visionen
Arbejdet med projektet omkring byroller og byfunktioner understøtter det fremtidige 
samarbejde for Storbyregion Esbjerg mellem Esbjerg, Varde og Fanø Kommuner, 
herunder udnytter de stedbundne naturmæssige kvaliteter i vadehavskommunerne til at 
styrke bosætningen.

Retsgrundlag
”Det gode liv som vækstskaber”. Regional Udviklingsplan 2012-2015. Region 
Syddanmark.

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling

Forvaltningen anbefaler Udvalget for Plan og Teknik og Udvalget for Økonomi og Erhverv,

at det udarbejdede materiale tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

http://www.esbjergkommune.dk/byroller
https://indd.adobe.com/view/a13fbc0d-96a7-47d1-8673-ab1eb6b494fe
https://indd.adobe.com/view/a13fbc0d-96a7-47d1-8673-ab1eb6b494fe
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Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Det udarbejdede materiale tages til efterretning. 
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792. Udviklingsplan for Agerbæk
Dok.nr.: 10839
Sagsid.: 14/15108
Initialer: stev
Åben sag

Sagsfremstilling
Forslag til udviklingsplan for Agerbæk blev vedtaget af udvalget for Plan og Teknik den 
21. oktober 2015. Siden har forslag til udviklingsplanen været fremlagt i offentlig høring i 
perioden fra 10. november 2015 til 05. januar 2016.
 
Ved indsigelsesperiodens udløb er der ikke indkommet bemærkninger.
 
Udviklingsplanen for Agerbæk er tilvejebragt gennem tre workshops med lokale 
interessenter og møder med en lokal styregruppe, der består af repræsentanter fra bl.a. 
borgerforeningen, handelsstandsforening og udviklingsråd. Der er i forbindelse med 
arbejdet etableret en lokal organisering af arbejdet med udviklingsplanen med en 
bestyrelse, indsatsområdeledere og projektledere.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at udviklingsplanen for Agerbæk er et godt udgangspunkt for den 
videre udvikling af området, hvor fokus er på Agerbæk som bosætningsby, men hele 
området bliver løftet med mange aktiviteter for borgere og gæster. Realisering af planen 
kan på længere sigt bidrage til, at der kan etableres flere levedygtige erhverv, og til at 
løfte interessen for at investere i lokalsamfundet. 
 
Det er forvaltningens vurdering, at der i Agerbæk er god opbakning til og interesse for at 
bidrage til at realisere udviklingsplanen. Forvaltningen vurderer også, at der er nogle 
stærke lokale kræfter, der kan omsætte udviklingsplanen, men at kommunen 
eksempelvis skal understøtte dem i forhold til f.eks. fundraising og projektledelse og 
deltage i enkelte projekter.
 
Desuden vurderer forvaltningen, at byens satsning på at omdanne det gamle 
jernbanetracé til en rekreativ natursti i særlig grad kan bidrage til at differentiere 
Agerbæk fra de øvrige byer i Varde Kommune.

Konsekvens i forhold til visionen
Udviklingsplanen for Agerbæk understøtter kommunens vision. Med et af 
indsatsområderne ”ud i naturen” vil der kunne skabes flere muligheder for aktiviteter i 
det fri.

Retsgrundlag
Kommuneplan 2013

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen
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Bilag:
1 Åben Agerbæk Udviklingsplan 85139/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler at det indstilles til Byrådet,

at udviklingsplanen for Agerbæk tiltrædes uden ændringer.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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793. Udviklingsplan for Hodde/Tistrup
Dok.nr.: 10838
Sagsid.: 14/13950
Initialer: stev
Åben sag

Sagsfremstilling
Forslag til udviklingsplan for Hodde/Tistrup blev vedtaget af udvalget for Plan og Teknik 
den 21. oktober 2015. Siden har forslag til udviklingsplanen været fremlagt i offentlig 
høring i perioden fra 13. november 2015 til 08. januar 2016.
 
Ved indsigelsesperiodens udløb er der ikke indkommet bemærkninger.
 
Udviklingsplanen for Hodde-Tistrup er tilvejebragt gennem tre workshops med lokale 
interessenter og møder med en lokal styregruppe, som består af repræsentanter fra 
blandt andet idrætsforeninger, lokalrådet, kulturinstitutioner mm. Planen er blevet 
lanceret ved et offentligt møde 3. november 2015, hvor alle borgere havde mulighed for 
at deltage.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at udviklingsplanen for Hodde/Tistrup er et godt udgangspunkt 
for den videre udvikling af området, hvor fokus er på Tistrup som bosætningsby, men 
hele området bliver løftet med mange aktiviteter for borgere og gæster. Realisering af 
planen kan på længere sigt bidrage til, at der kan etableres flere levedygtige erhverv, og 
til at løfte interessen for at investere i lokalsamfundet. 
 
Det er forvaltningens vurdering, at der i Hodde/Tistrup er god opbakning til og interesse 
for at bidrage til at realisere udviklingsplanen. Forvaltningen vurderer også, at der er 
nogle stærke lokale kræfter, der kan omsætte udviklingsplanen, men at kommunen 
eksempelvis skal understøtte dem i forhold til f.eks. fundraising og projektledelse og 
deltage i enkelte projekter.
 
Desuden vurderer forvaltningen, at byens satsning på at styrke miljøet omkring 
Janusbygningen i særlig grad kan bidrage til at differentiere Tistrup fra de øvrige byer i 
Varde Kommune.

Konsekvens i forhold til visionen
Visionen for Hodde/Tistrup nævner Varde Kommunes vision, og det største indsatområde 
er ”Aktiv i naturen”. Det signalerer, at Hodde/Tistrup gerne vil gøre endnu mere og bedre 
brug af naturen og dens mange muligheder.
 
I udviklingsplanen er der både lagt op til, at naturen skal bruges aktivt og rekreativt, 
samt at kunst også findes i naturen. 

Retsgrundlag
Kommuneplan 2013

Økonomi
Ingen
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Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Hodde-Tistrup udviklingsplan 151402/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler at det indstilles til Byrådet,

at udviklingsplanen for Hodde/Tistrup tiltrædes uden ændringer.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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794. Udviklingsplan for Oksbøl
Dok.nr.: 10837
Sagsid.: 14/10746
Initialer: stev
Åben sag

Sagsfremstilling
Forslag til udviklingsplan for Oksbøl blev vedtaget af udvalget for Plan og Teknik den 21. 
oktober 2015. Forslag til udviklingsplanen har været fremlagt i offentlig høring i perioden 
fra 13. november 2015 til 08. januar 2016.
 
Ved høringsperiodens udløb var der indkommet én bemærkning.
 
Udviklingsplanen for Oksbøl ”Tryghed midt i naturen” er tilvejebragt gennem tre 
workshops med lokale interessenter og møder med en lokal styregruppe bestående af 
repræsentanter fra bl.a. borgerforeningen handelsstandsforening og udviklingsråd. 
Planen er blevet lanceret ved et offentligt møde, hvor alle borgere havde mulighed for at 
deltage.  Der er i forbindelse med arbejdet etableret lokal organisering af arbejdet med 
udviklingsplanen med en bestyrelse, indsatsområdeledere og projektleder.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at udviklingsplanen for Oksbøl med titlen ”Tryghed midt i 
naturen” er et godt udgangspunkt for den videre udvikling af Oksbøl som bosætningsby 
samt en by med mange aktiviteter for borgere og gæster. Realisering af planen kan på 
længere sigt bidrage til, at der kan etableres flere levedygtige erhverv, og til at løfte 
interessen for, at investere i bygningsmassen i Oksbøl. 
 
Bemærkningen fra Naturstyrelsen omhandler en kvittering for en god udviklingsplan, 
men at Naturstyrelsen ikke var inviteret til borgermøderne, som det ellers tidligere har 
været tilfældet med andre udviklingsplaner.
 
På baggrund af ovennævnte indstiller forvaltningen, at Byrådet vurderer, at 
Naturstyrelsens bemærkning til forslag til Udviklingsplan for Oksbøl ikke medfører nogen 
afledte justeringer i selve udviklingsplanen, men at det fremover sikres at Naturstyrelsen 
inviteres til workshops, i det omfang at det områdemæssigt har relevans.

Konsekvens i forhold til visionen
Som titlen på Udviklingsplanen ”Tryghed midt i naturen” antyder, omhandler en stor del 
af projekterne i udviklingsplanen anvendelse af naturen. Indsatsområdet ”I samspil med 
naturen” indeholder 8 konkrete projekt ideer der tilsigter at skabe rammer for den 
ganske særlige naturoplevelse. I Oksbøl er der ideer til talrige aktiviteter i naturen, som 
kan involvere både gæster og byens borgere. 

Retsgrundlag
Kommuneplan 2013

Økonomi
Ingen
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Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben oksbøl - Oksbøl udviklingsplan lille.pdf 82248/15
2 Åben bemærkninger til udviklingsplan for Oksbøl 30270/16
3 Åben Resumé af de indkomne bemærkninger til Udviklingsplan 30135/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler at det indstilles til Byrådet,

at udviklingsplanen for Oksbøl tiltrædes uden ændringer.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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795. Udviklingsplan for Outrup
Dok.nr.: 10836
Sagsid.: 14/13049
Initialer: stev
Åben sag

Sagsfremstilling
Forslag til udviklingsplan for Outrup blev vedtaget af udvalget for Plan og Teknik den 
21.10.15. Siden har forslag til udviklingsplanen været fremlagt i offentlig høring i 
perioden fra 10. november 2015 til 05. januar 2016.
 
Ved indsigelsesperiodens udløb er der ikke indkommet bemærkninger.
 
Udviklingsplanen for Outrup ”Et lokalsamfund i bevægelse” er tilvejebragt gennem tre 
workshops med lokale interessenter og møder med en lokal styregruppe, som består af 
repræsentanter fra blandt andet sogneforeningen, idrætsforeninger m.m. Planen er 
blevet præsenteret ved et offentligt møde 1. november 2015, hvor alle borgere havde 
mulighed for at deltage.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at udviklingsplanen for Outrup med titlen ”Et lokalsamfund i 
bevægelse” er et godt udgangspunkt for den videre udvikling af Outrup som 
bosætningsby samt en by med mange aktiviteter for borgere og gæster. Realisering af 
planen kan på længere sigt bidrage til, at der kan etableres flere levedygtige erhverv, og 
til at løfte interessen for at investere i bygningsmassen i lokalsamfundet. 
 
Det er forvaltningens vurdering, at der i Outrup er god opbakning til og interesse for at 
bidrage til at realisere udviklingsplanen. Det er imidlertid også forvaltningens vurdering, 
at det er nødvendigt, at kommunen understøtter planen med sparring med den lokale 
bestyrelse og eksempelvis hjælp til fundraising og projektledelse samt med deltagelse i 
enkelte projekter.
 
Det er desuden forvaltningens vurdering, at byens satsning på at styrke fællesskabet og 
”det gode liv på landet” i særlig grad kan bidrage til at differentiere Outrup fra de øvrige 
landsbyer i Varde Kommune. Desuden er det et indsatsområde, der spiller fint sammen 
med projektet ”Yderområder på forkant”, som forvaltningen pt. arbejder med - med 
Outrup som udgangspunkt.

Konsekvens i forhold til visionen
Visionen for Outrup er blandt andet at inddrage lokalsamfundets DNA og historie i de 
grønne områder og stisystemer med aktiviteter, læring og oplevelser for dem, der vil 
bruge de udendørs muligheder til andet og mere end at komme fra a-z. Det signalerer, at 
Outrup gerne vil gøre endnu større og bedre brug af naturen og dens mange muligheder.
De fleste af projektidéerne understøtter denne del af Outrups vision.

Retsgrundlag
Kommuneplan 2013

Økonomi
Ingen.
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Bilag:
1 Åben Udviklingsplan for Outrup 150167/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,

at udviklingsplanen for Outrup tiltrædes uden ændringer.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 



Varde Kommune
Udvalget for Økonomi og Erhverv 30-03-2016

Side 1804

796. Fordeling af kanoudlejningslicenser på tidligere Amtsvandløb
Dok.nr.: 10845
Sagsid.: 15/15102
Initialer: amap
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Plan og Teknik behandlede januar 2011 fordelingen af udlejningslicenser til 
kanosejlads på vandløb for perioden 2010-2015. Det er tid til at fordele licenserne for 
den næste 5-års periode.
 
Fordeling af licenserne koordineres med Billund, Esbjerg og Vejen Kommuner, fordi 
kanoudlejning er reguleret efter bestemmelserne i Tillægsregulativ vedrørende Sejlads på 
amtsvandløb i Ribe Amt.
 
Af regulativet fremgår,

· hvor mange udlejningskvoter, der er på de enkelte vandløbsstrækninger, 

· hvordan udlejningsvirksomheder skal opnå autorisation for at drive 
udlejningsvirksomhed, samt 

· at kvoteandelene tildeles de enkelte udlejere efter ansøgning for en 5-års periode.
 
Forvaltningerne i de fire kommuner har derfor i fællesskab udbudt udlejningskvoterne og 
herefter udarbejdet et forslag til fordeling efter følgende kriterier: 

· Eksisterende, dernæst potentielle, erhvervsmæssige udlejere

· Prioritet til lokale udlejere

· Lødighed med hensyn til den generelle drift, information og publikumsservice.
 
I Varde Kommune indkom ansøgninger fra to eksisterende udlejningsvirksomheder og to 
nye, der begge hører hjemme i Varde Kommune.
 
Billund Kommune godkendte forslaget til fordeling af licenser 1. marts 2016.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer ud fra kriterierne, at der kan tildeles det samme antal kvoter som 
hidtil til de to eksisterende virksomheder.
 
10 licenser til Grindsted-Varde Å er ikke genansøgt af de tidligere licensholdere. Det 
efterlader deres kvoteandele til fordeling.
 
Forvaltningen foreslår at imødekomme både de to helt nye ansøgere, samt en 
eksisterende virksomhed, der er ny ansøger på denne strækning ved følgende fordeling:

· 4 kvoteandele til hver af de to nye ansøgere

· 2 kvoteandele til en eksisterende udlejningsvirksomhed, der er ny ansøger på 
Grindsted-Varde Å

Forvaltningernes fordelingsforslag er sendt til godkendelse i alle fire kommuner. Der er 
behov for en politisk godkendelse af fordelingen, fordi der kun kan gives tilladelse til ca. 
halvdelen af de ansøgte kvoter. Hvis forslaget godkendes, vil autorisationer og 
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kvoteandele kunne blive tildelt til ansøgerne. I modsat fald må der indledes en ny runde 
med forhandlinger.

Konsekvens i forhold til visionen
Fordeling af sejladsudlejningskvoter efter Sejladsregulativet, understøtter kommunens 
vision ved at forebygge konflikter mellem de sejlende og andre brugere af vandløb, 
herunder sportsfiskere og lodsejere. 

Reglerne og retningslinjerne i regulativet sikrer, at sejladsaktiviteten sker under ordnede 
forhold og med mindst mulig ulempe for vandløbet, naturen og de øvrige brugere af 
vandløbet.

Retsgrundlag
Vandløbsloven § 4, stk. 1 og 3
Tillægsregulativ vedrørende Sejlads på amtsvandløb i Ribe Amt

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Lukket   

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at forvaltningernes forslag til fordeling af kanoudlejningslicenser for perioden 2016-2020 
godkendes.

Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,

at der udpeges et medlem fra Udvalget for Plan og Teknik, som kan forhandle på 
Udvalgets vegne, hvis fordelingsforslaget ikke bliver godkendt i Esbjerg eller Vejen 
Kommune, og det derfor vil blive nødvendigt at forhandle på ny.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
 
Udvalget indstiller til Byrådet, at Preben Friis-Hauge udpeges som forhandler på 
kommunens vegne.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen
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Anbefalingen blev godkendt. 
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797. Forslag til naturpolitik
Dok.nr.: 10844
Sagsid.: 14/6868
Initialer: klbf
Åben sag

Sagsfremstilling
I Kommuneplan 2013 indgår der en tilkendegivelse om, at Varde Kommune vil udarbejde 
en naturpolitik for at sikre en varieret natur med plads til udvikling og oplevelser. 
Formålet med politikken er blandt andet at sikre, at særlige naturområder udvikles og 
benyttes ud fra principper, der tager særligt hensyn til de mest sårbare naturområder og 
skaber størst mulig sammenhæng og bæredygtighed i naturgrundlaget.
 
Udarbejdelsen af naturpolitikken tager udgangspunkt i de hovedemner Udvalget for Plan 
og Teknik besluttede 18. august 2014:

· Bedre natur

· Mere natur

· Mere sammenhængende natur

· Oplevelse og benyttelse af naturen

· Særligt fokus på de i kommunen forekommende sjældne eller truede arter
 
Forslaget er udarbejdet i samarbejde med kommunens grønne råd. En arbejdsgruppe 
nedsat med medlemmer fra rådet har bidraget med det indholdsmæssige i forslaget. Det 
endelige forslag har været behandlet i Grønt Råd 10. februar 2016.
 
Forvaltningen har - i det omfang det har været muligt - ligeledes taget afsæt i de 
eksisterende målsætninger i kommuneplanen og i overensstemmelse med de mål, der er 
fastlagt i de kommunale Natura 2000-handleplaner, Naturparkplanen for Naturpark 
Vesterhavet, Nationalparkplanen for Vadehavet og kommunens vision ”Vi i Naturen”.
 
Forslaget til naturpolitikken fastlægger konkrete mål og indsatsområder for kommunens 
naturområder. Målene er fastlagt ud fra en afvejning af øvrige interesser for 
arealanvendelse og benyttelse.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at forslaget til naturpolitik sammen med øvrige formaliserede 
forpligtelser vil være med til at styrke og fokusere kommunens indsats for en balanceret 
naturadministration.

Konsekvens i forhold til visionen
Naturpolitikken vil være med til at sikre og skabe gode rammer for en udmøntning af 
visionen ”Vi i Naturen”. Gennem en række indsatser ønskes benyttelse og oplevelsen af 
naturen forbedret. 

Retsgrundlag
Kommuneplanen
Naturbeskyttelsesloven
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Økonomi
I forslaget til Naturpolitikken indgår 8 indsatområder til gennemførelse. En række af 
indsatserne er finansieret gennem eksisterende budget eller støtteordninger. 
Projektudvikling af øvrige indsatsområder forudsætter dog supplerende økonomi. 
Forvaltningen vurderer, at der ved at afsætte 500.000 kr. pr. år i planperioden vil være 
råderum til at igangsætte indsatserne i planen.

Høring
Forslaget til naturpolitikken sendes i 8 ugers offentlig høring inden vedtagelse.

Bilag:
1 Åben Forslag til Naturpolitik 13170/16
2 Åben Referat af Grøntråds mødet - Naturpolitik 30249/16
3 Åben Bemærkninger til de økonomiske konsekvenser af naturpolitikken 30245/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,

at naturpolitikken tiltrædes og sendes i offentlig høring i 8 uger, og

at der medtages et budgetønske på 500.000 kr. pr. år i planperioden til 
budgetseminaret.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Preben Friis-Hauge fremsendte et ændringsforslag om,  at nedenstående bemærkninger 
indarbejdes i naturpolitikken forinden udsendelse i høring.
 
Side 4, sidste afsnit:
"Naturen og den biologiske mangfoldighed skal beskyttes ved at bevare, sikre og øge 
antallet af levesteder for hjemmehørende planter og dyr. Beskyttelsen af den 
eksisterende natur skal fremmes, og der skal skabes mere plads og større sammenhæng 
i og mellem naturområder af international, regional og lokal betydning."
Ændres til:
"Naturen og den biologiske mangfoldighed beskyttes ved at bevare, sikre og øge antallet 
af levesteder for hjemmehørende planter og dyr. Beskyttelsen af den eksisterende natur 
fremmes, og der skabes mere plads og større sammenhæng i og mellem naturområder af 
international, regional og lokal betydning."
("Skal" ordene er taget ud)
Side 6, sidste afsnit:
"Indsatsplanen vil snarest i 2016 blive fulgt op af en handleplan for hvordan hver enkelt 
indsats skal føres ud i livet ligesom der vil blive taget hul på de øvrige forslag i 
indsatskataloget i takt med mulighederne og nødvendig prioritering af ressourcer hertil."
Ændres til:
"Indsatsplanen vil snarest i 2016 blive fulgt op af en handleplan for hvordan hver enkelt 
indsats kan føres ud i livet lige som der vil blive taget hul på de øvrige forslag i 
indsatskataloget i takt med mulighederne og nødvendig prioritering af ressourcer hertil."
("Skal" er erstattet med "kan")

Side 7, første afsnit:
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”Varde Kommune vil fortsat føre tilsyn med og undersøge plejebehovet af fredede 
områder i forhold til fredningernes formål og igangsætte pleje de steder, hvor der findes 
behov herfor. Varde Kommune vil frem mod 2019 opdatere og etablere yderligere 
formidlingsstandere og publikumsfaciliteter til gavn for oplevelsen af vores fredede 
områder. Indsatsen vil gælde alle fredede naturområder, men vil i første omgang 
overvejende fokusere på områderne Alslev Hede, Boldbjerge, Krogsande, Holme Å og 
Vrøgum Kær”.
Ændres til:
Varde Kommune vil fortsat føre tilsyn med og undersøge plejebehovet af fredede 
områder i forhold til fredningernes formål og om muligt igangsætte pleje de steder, hvor 
der findes behov herfor. Varde Kommune vil frem mod 2019 tilstræbe at opdatere og 
etablere yderligere formidlingsstandere og publikumsfaciliteter til gavn for oplevelsen af 
vores fredede områder. Indsatsen vil på sigt gælde alle fredede naturområder, men vil i 
første omgang overvejende fokusere på områderne Alslev Hede, Boldbjerge, Krogsande, 
Holme Å og Vrøgum Kær.
(Indsat "om muligt", "tilstræbe" og "på sigt")
Side 7: 
”Indsats 2 – Naturvenlig drift af kommunens grønne områder, grøftekanter og 
vejskrænter. 
Varde Kommune vil de næste år ændre praksis for plejen af kommunens grønne områder 
og grøftekanter.”
Ændres til:
Indsats 2 – Naturvenlig drift af kommunens grønne områder, grøftekanter og 
vejskrænter.
Varde Kommune vil de næste år undersøge muligheden for at ændre praksis for plejen af 
kommunens grønne områder og grøftekanter.
Side 7, sidste afsnit:
Der ønskes ikke "vilde" grønne områder i byerne.
Side 8, sidste afsnit:
Indsats 4 - Fjerne vandløbsspærringer og etablere gydepladser i vandløbene.
Varde Kommune vil inden 2019 have fjernet 52 vandløbsspærringer og etableret flere 
gydepladser til laksefisk. 
Ændres til:
Indsats 4 - Fjerne vandløbsspærringer og etablere gydepladser i vandløbene.
Varde Kommune er forpligtiget til inden 2019 have fjernet 52 vandløbsspærringer og 
etableret flere gydepladser til laksefisk. 
(Ud med "vil" og ind med "forpligtiget til")
Side 9, ca. midt for:
Indsats 5 - Okkerfjernelse i vandløb
Varde Kommune vil inden 2019 have anlagt og påbegyndt indsatser til reduktion af 
okkerbelastningen i 11 udvalgte vandløb. 
Ændres til:
Indsats 5 - Okkerfjernelse i vandløb
Varde Kommune forventes efter kommende vandområdeplaner at være forpligtet til at 
lave indsatser for at reducere okker i et antal vandløb inden 2019 samt være forpligtiget 
til at have anlagt og påbegyndt indsatser til reduktion af okkerbelastningen i 11 udvalgte 
vandløb.
Side 16, øverste halvdel:
Følgende højt prioriterede mål for hovedindsatsområderne fremhæves i kommuneplanen:

 At skabe sammenhæng i naturområderne. Målet er ofte at holde arealer i ådalene 
uden for omdrift.

 At fastholde nuværende ekstensiv landbrugsdrift.
 At ekstensivere driften på intensivt drevne kulturenge eventuelt i forbindelse med 

vandstandshævning.
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 At omgive højt målsatte lokaliteter med en bufferzone, der øger naturarealet og 
mindsker kulturpåvirkningen fra dyrkede arealer.

 At genindføre græsning eller høslet på lokaliteter, der er truet af tilgroning
 At skabe korridorer, der giver planter og dyr mulighed for at sprede sig mellem 

naturområderne.
 At øge den biologiske variation ved etablering af småbiotoper i landbrugsområder, 

i særdeleshed hvor der er kendskab til særlige artsforekomster. 
Ændres til:
Følgende højt prioriterede mål fra hovedindsatsområderne i kommuneplanen vil vi gøre 
en indsats for:

 At skabe sammenhæng i naturområderne.
 At fastholde nuværende ekstensiv landbrugsdrift.
 At genindføre græsning eller høslet på lokaliteter, der er truet af tilgroning
 At skabe korridorer, der giver planter og dyr mulighed for at sprede sig mellem 

naturområderne.
 At øge den biologiske variation ved etablering af småbiotoper i landbrugsområder, 

i særdeleshed hvor der er kendskab til særlige artsforekomster. 
 
 
For forslaget stemte: Poul Rosendahl (V), Preben Friis-Hauge (V), Anders Linde (V), 
Connie Høj (V) og Mads Sørensen (V).
Imod stemte: Niels Christiansen (C), Kjeld Anker Espersen (A).
Ingen undlod at stemme.
Preben Friis-Hauges forslag er hermed vedtaget.
Kjeld Anker Espersen og Niels Christiansen ønskede ført til protokol, at de ønsker at følge 
forvaltningens anbefaling.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Erik Buhl Nielsen, Peder Foldager Hansen, Niels Haahr Larsen, Keld Jacobsen og Julie 
Gottschalk stemte for flertalsindstillingen fra Udvalget for Plan og Teknik. 
Imod stemte Niels Christiansen og Kjeld Anker Espersen.
Ingen undlod at stemme.
 
Flertalsindstillingen fra Udvalget for Plan og Teknik er dermed godkendt.
Kjeld Anker Espersen og Niels Christiansen ønskede ført til protokol, at de ønsker at følge 
forvaltningens anbefaling
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798. Udbringning af husdyrgødning på enge i og uden for Natura 
2000-område

Dok.nr.: 10860
Sagsid.: 16/559
Initialer: niep
Åben sag

Sagsfremstilling
Forvaltningen har modtaget 3 ansøgninger om udbringning af husdyrgødning på § 3 
beskyttede enge i Varde Ådal. Ansøgninger og kortbilag over ansøgte arealer er vedlagt 
som bilag. Hovedparten af engene er beliggende i Natura 2000-område. Ansøgningerne 
skal vurderes i forhold til naturbeskyttelseslovens bestemmelser og i forhold til 
påvirkninger af udpegningsgrundlag og bevaringsmålsætningen for Natura 2000-
området.
 
Forvaltningen har samlet alle 3 nuværende ansøgninger i sagsfremstillingen for at 
Udvalget kan tage stilling til, om beslutningen i denne sag kan danne udgangspunkt for 
forvaltningens fremtidige sagsbehandling i forhold til naturbeskyttelseslovens § 3 i Varde 
Ådal.
 
Udgangspunktet i nuværende administrationspraksis er, at beskyttede enge, der lovligt 
kan gødskes med kunstgødning, kan gødskes i samme omfang med husdyrgødning, 
hvilket er i overensstemmelse med bemærkningerne til naturbeskyttelsesloven.
I disse ansøgninger i Varde Ådal er der yderligere 2 forhold, der skal inddrages i 
vurderingen. Det er engenes beliggenhed i Natura 2000-område og de hyppige 
oversvømmelser af arealerne. 
 
I Natura 2000-områder må kommunen ikke godkende en ændring i gødningsform, hvis 
ændringen kan påvirke arter eller naturtyper på udpegningsgrundlaget for Natura 2000-
området.
 
I områder, der oversvømmes, må udbringning ikke foretages på en sådan måde og på 
sådanne områder, at dette medfører risiko for afstrømning til vandløb, søer og 
kystvande, jf. husdyrgødningsbekendtgørelsen.
 
Tidligere afgørelser omkring ændring af gødskning i Varde Ådal har været påklaget til 
Natur-og Miljøklagenævnet. Klagenævnet har fastlagt, at nedfældning af gylle er 
dispensationskrævende og ikke kan finde sted, før effekten på engene er belyst. For at få 
problemet belyst sendte kommunen 29. maj 2012 et Borgmesterbrev til Naturstyrelsen 
med henblik på at få afklaret spørgsmålet, men undersøgelsen er ikke foretaget. Dette 
betyder, at kommunen ikke kan acceptere nedfældning som udbringningsmetode.
 
I en anden klagenævnsafgørelse fra 6. juli 2015, blev det fastlagt, at der ikke kan 
udbringes dybstrøelse på enge i Varde Ådal, fordi det ikke kan udelukkes, at dybstrøelsen 
kan skylles bort ved de hyppige oversvømmelser og dermed påvirke Natura 2000-arter 
og naturtyper og tillige påvirke vandkvaliteten i Varde Å og Ho Bugt. Ovenstående 
afgørelser forholder sig således til udbringningsmetode, sammensætning af 
gødningstypen og lokalitetens særkender som oversvømmelser eller langsom 
nedbrydning af organisk materiale.
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Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at der under bestemte forudsætninger kan findes en mulighed 
for at imødekomme ansøgningerne på en måde, så arealerne kan anvendes til 
udbringning af husdyrgødning uden at komme i konflikt med de tidligere 
klagenævnsafgørelser. Dette vil også betyde, at arealerne kan medregnes som 
harmoniarealer. Det vurderes endvidere, at udbringning af husdyrgødning, ved valg af 
nedenstående metode, kan ske uden dispensation. Dette gælder alle enge i Varde Ådal – 
i og uden for Natura 2000-området. 

Forudsætningen er, at ændringen ikke må medføre:
1: øget risiko for udvaskning 
2: gødningssammensætningen må ikke være forskellig fra kunstgødning.
 
For at tilgodese ovennævnte forhold skal husdyrgødningen separeres og forsures, og 
udelukkende den kvælstofrige tynde fraktion bruges på beskyttede arealer. Forsuringen 
er nødvendig for at undgå nedfældning, fordi forsuret gylle lovligt må slangeudlægges. 
Separeringen skal primært forhindre afstrømning af ikke omsat organisk materiale (den 
faste del) i forbindelse med oversvømmelserne til Varde Å og Ho Bugt. Ved udelukkende 
at bruge den tynde del kan en større del af afgrødens kvælstofbehov dækkes, uden en 
samtidig overgødskning med fosfor og evt. kali. 
 
Slangeudlægningen vil betyde, at der kan arbejdes med en betydelig større 
spredebredde, hvilket ud over at være billigere betyder, at påvirkningen af fugle på 
udpegningsgrundlaget for fuglebeskyttelsesområdet ikke øges i forhold til gødskning med 
kunstgødning. 
 
Ovenstående vurdering vil også gælde for separeret og forsuret afgasset gylle fra 
biogasanlæg. Den faste fraktion kan normalt let afsættes til biogasanlæg, fordi 
gasudbyttet herved øges betydeligt.
 
Kommunen har i forhold til Natura 2000-planen og Vandplanen for området pligt til at 
arbejde for at sikre og forbedre levestederne for engfuglene på udpegningsgrundlaget for 
fuglebeskyttelsesområdet samt for at sikre miljøforholdene i Varde Å og Ho Bugt. 
Ovenstående løsningforslag vurderes ikke at modvirke dette arbejde idet de konkret 
ansøgte arealer alle er holdt ude af det nuværende MVJ (Miljøvenlig Jordbrug) projekt 
kaldt (Operation Engsnarre). Vandstanden på arealerne er således ikke hævet og 
arealerne kan gødskes. Ovenstående vurdering er således ikke generelt gældende i 
Varde Ådal, idet netop omtalte MVJ projekt er medregnet som indsats i forhold til 
gældende Natura 2000-plan for området.
 
Som alternativ til ovenstående løsning kan kommunen vælge at give en dispensation til 
det ansøgte. Der er tale om henholdsvis minkgylle og kvæggylle, der henholdsvis har et 
meget højt fosfor- og tørstofindhold. Udbringning af begge gylletyper vurderes at stride 
mod dele af de hidtidige klagenævnsafgørelser, og det vurderes derfor sandsynligt, at en 
dispensation ved påklage vil kunne omgøres.
 
Økonomisk set er gylleseparation med til at fordyre landbrugsproduktionen. Gevinsterne 
er, at arealerne kan medregnes som harmoniarealer, hvorved der kan realiseres en 
større animalsk produktion på ejendommene, at arealerne i større omfang kan gødskes 
med egenproduceret gødning til erstatning for indkøbt kunstgødning og at der ved 
forsuring er en bedre udnyttelse af gyllens kvælstofindhold og at behovet for svovl 
samtidig dækkes. Udbringning med slanger er ligeledes hurtigere og billigere end 
nedfældning.
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Konsekvens i forhold til visionen
Områderne ligger i Nationalpark Vadehavet, og de er åbne for publikums færdsel som 
alle ikke indhegnede § 3-beskyttede arealer. I forbindelse med udbringning af 
husdyrgødning vil der være perioder, hvor færdslen vanskeliggøres på grund af gener fra 
den udbragte gødning.

Retsgrundlag
Naturbeskyttelsesloven
Husdyrgødningsbekendtgørelsen
Habitatbekendtgørelsen
Husdyrloven

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Sagsnr14-4415_Doknr47368-14_v1_Ansøgning om tildeling af gylle 

til § 3-arealer - Tarphagevej 67Billumgårdevej 49 - Ansøgning om 
ti(1).docx

27413/16

2 Åben Ansøgning Bavnehøjvej 23 og Ør. Kærupvej 13.pdf 27409/16
3 Åben Ansøgning Vr. Janderupvej 25 og Tørvevej 17, Billum.pdf 27406/16
4 Åben Ansøgte udbringningsarealer 2.pdf 37139/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at det meddeles ansøgerne, at udbringning kan ske uden dispensation fra 
naturbeskyttelsesloven under forudsætning af at gyllen forsures, separeres og udlægges 
med slæbeslanger.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Et flertal i udvalget Preben Friis-Hauge (V), (Anders Linde (V), Connie Høj (V), Poul 
Rosendahl (V), Mads Sørensen (V)) besluttede, at imødekomme forvaltningens 
ansøgning.
 
Niels Christiansen (C) og Kjeld Anker Espersen (A) stemte imod dispensationen og 
begærede sagen behandlet i Byrådet jf. standsningsretten - Styrelseslovens § 23.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Sagen oversendes til Byrådet. 
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799. Ansøgning - Optagelse af Sønderballevej som offentlig vej
Dok.nr.: 10861
Sagsid.: 16/2450
Initialer: urko
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune har i december 2015 afholdt vejsyn på den private fællesvej 
Sønderballevej. Under vejsynet blev der blandt de fremmødte lodsejere indgået en aftale 
om at ansøge Varde Kommune om optagelse af den private fællesvej Sønderballevej som 
offentlig vej.
 
Sønderballevej er en sidevej til Skallingevej og består af forskellige strækninger. Vejen 
forløber ca. 950 m mod vest for så at dreje i en bue mod syd langs med Ho Bugt. Den 
første halvdel er asfaltbelagt, den anden grusbelagt. De sidste 2 km har vejen status af 
 privat fællesvej.
 
Vejen ligger på landet i Nationalpark Vadehavet og fungerer som adgangsvej til øen 
Langli. Naturstyrelsen, Pro Varde og andre foreninger arrangerer i sommermånederne en 
del udflugter til øen, som er åben for turister fra den 16.juli til den 15. september. 

Området tiltrækker mange turister som færdes i omegnen. Turene er arrangeret af 
forskellige, Naturstyrelsen samler de besøgende i Ho og kører med traktor plus 
anhænger ude til Langli, de fleste andre tager turen til fods og efterlader deres biler på 
parkeringspladsen ved Søndertoften som amtet i sin tid etablerede.
 
Inden kommunesammenlægning vedligeholdte Blåvandshuk Kommune vejen. Efter 
kommunesammenlægning den 1. januar 2007 har Varde Kommune ikke fortsat med 
vedligeholdelsen af vejen. Endvidere har Økonomi og indenrigsministeriet i 2013 
fastslået, at en kommune alene kan afholde udgifter til vedligeholdelse og istandsættelse 
af private fællesveje i byer og bymæssige områder i det omfang der er hjemmel i 
privatvejslovens § 49, stk. 5 og 6, det vil sige når hensyn til den almene færdsel på en 
privat fællesvej begrunder dette. Der findes ikke tilsvarende bestemmelser for private 
fællesveje på landet, hvorfor en kommune ikke kan afholde udgifterne til vedligeholdelse 
og istandsættelse af disse.

Forvaltningens vurdering
Lodsejerne har ingen større økonomisk interesse i, at vejen bliver optaget som offentlig, 
idet den udelukkende giver dem adgang til eng og naturarealer, som kan nås med en 
traktor. Det kræver ikke den store vedligeholdelse eller istandsættelse. 

Vejen anvendes mest af turister og naturinteresserede og det vil ikke harmonere med 
Varde Kommunes vision ”Vi i naturen” såfremt lodejerne lukker vejen for bilkørsel.

Konsekvens i forhold til visionen
Ved optagelse af Sønderballevej som offentlig vej sikres publikums adgang til 
fuglereservatet Langli samt Nationalpark Vadehavet. 

Retsgrundlag
Vejloven
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Økonomi
Fremtidige driftsomkostninger vil udgøre cirka 20.000 kr. årligt.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Kortbilag Sønderballevej 30495/16
2 Åben Sagsnr 14-13259 - Ansøgning om optagelse af Sønderballevej i Ho 

som offentlig vej
28834/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at den private fællesvej Sønderballevej optages som offentlig vej.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Udvalget besluttede,
 
at sagen videresendes til Byrådet til endelig afgørelse.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Udvalget for Økonomi og Erhverv besluttede,
at sagen sendes til Byrådet til endelig afgørelse. 
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800. Højesteretsdom om fastsættelse af vejbidrag
Dok.nr.: 10840
Sagsid.: 14/2715
Initialer: finl
Åben sag

Sagsfremstilling
Højesteret har 5. februar 2016 afsagt dom i en sag om fastsættelse af vejbidrag. 
Dommen slår fast, at Forsyningssekretariatet ikke har haft hjemmel i stoploven til at 
omgøre Slagelse Kommunes afregning af vejbidrag for årene 2007-2011.
 
Varde Kommune har fastsat vejbidraget på samme måde som Slagelse Kommune, og 
Forsyningssekretariatet har også med henvisning til stoploven omgjort Varde Kommunes 
afregning af vejbidrag. Det medførte, at Kommunen for årene 2007-2012 efterbetalte i 
alt 2,9 mio. kr. til Varde Kloak og Spildevand A/S.
 
I marts 2014 tilsluttede Varde Kommune og en række andre kommuner sig en fælles 
suspensionsaftale, som betyder, at udfaldet af Slagelse Kommunes sag mod 
Forsyningssekretariatet også får betydning for de andre kommuners afregning af 
vejbidraget.
 
Højesterets dom og suspensionsaftalen betyder, at Varde Kommune nu kan kræve det 
efterbetalte vejbidrag tilbagebetalt. Tilbagebetalingen er koordineret med Din Forsyning 
A/S.
 
Der tilbagebetales følgende (ekskl. moms):
 

Efterbetalt vejbidrag 2007-2012 2.931.254 kr.
Forrentning af efterbetalt beløb 12.692 kr.
Samlet tilbagebetaling fra Din Forsyning A/S 2.943.946 kr.

 
I dommen tager Højesteret også generel stilling til kommunernes fastsættelse af 
vejbidraget, jf. betalingslovens § 8. Efter denne bestemmelse skal 
kommunalbestyrelserne fastsætte vejbidraget efter et skøn, og vejbidraget må ikke 
overstige 8 %. Højesteret slår fast, at kommunerne ved denne bestemmelse er givet en 
meget vid skønsmæssig beføjelse, som ikke kan indbringes for anden administrativ 
myndighed. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Betalingsloven
Højesteretsdom af 5. februar 2016

Økonomi
Der søges indtægtsbevilling på 2.943.946 kr.
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Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Højesterets dom af 5. feb. 2016 20291/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv,

at Højesterets dom af 5. februar 2016 tages til efterretning, og

at der gives indtægtsbevilling på 2.943.946 kr.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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801. Henvendelse fra Bobøl om frasalg af bygninger og arealer
Dok.nr.: 10841
Sagsid.: 15/6163
Initialer: rema
Åben sag

Sagsfremstilling
Deponiselskabet Bobøl I/S (Deponiselskabet) anmoder Varde Kommune om at godkende, 
at Deponiselskabet frasælger bygninger og arealer, eller alternativt at bygningerne rives 
ned.
 
Årsagen til frasalget er, at Vejen Kommune ikke længere benytter hallerne, og det er 
ikke siden 2010 lykkedes at udleje kontorbygningerne. Omkostningerne til vedligehold 
ønskes derfor reduceret til et minimum.
 
Deponiselskabets bestyrelse har 28. januar 2016 besluttet at sælge bygninger og arealer 
ejet af Deponiselskabet. Salget omfatter alene bygninger og områder, som ikke har 
betydning for driften af det lukkede deponi.
 
Det kræver godkendelse fra samtlige interessentkommuners kommunalbestyrelser at 
afhænde fast ejendom, jf. Deponiselskabets vedtægter § 16.2, 3.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at frasalg af bygninger og arealer eller alternativt nedrivning af 
bygningerne, er et fornuftigt skridt i forhold til at minimere driftsudgifterne til det 
lukkede deponi. 

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Vedtægterne for Deponiselskabet Bobøl I/S

Økonomi
Når Deponiselskabet Bobøl I/S har brugt alle økonomiske midler i selskabet, skal 
omkostninger til driften af det lukkede deponi opkræves over taksterne for deponiaffald. 
Det er derfor nødvendigt at minimere de løbende udgifter.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Brev fra Deponiselskabet Bobøl I/S om frasalg af bygninger 23424/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet, 
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at Deponiselskabet Bobøl I/S’ ønske om frasalg af bygninger og arealer alternativt at 
bygningerne nedrives godkendes.

Beslutning Udvalget for Plan og Teknik den 17-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
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802. Afhændelse af P-plads
Dok.nr.: 10790
Sagsid.: 16/2861
Initialer: bjfl
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune har fået henvendelse fra Hodde Tistrup Hallen – som ejer Hodde 
Forsamlingshus – om at P-pladsen ved Hodde Forsamlingshus trænger til reparation. 
P-pladsen ejes af Varde Kommune og har et areal på 1.069 m2.
 
Varde Kommunes Vej og Parkafdeling har besigtiget P-pladsen og vil lægge nyt 
asfaltslidlag på pladsen samt reparere afvanding i form af dæksler og vejbrønd. I alt en 
udgift på ca. 80.000 kr. Denne udgift afholdes af Vej og Parks driftsbudget 2016. 
 
I forbindelse med henvendelsen har det været drøftet med lederen af Hodde Tistrup 
Hallen, at p-pladsen efter reparation overdrages til Hodde Forsamlingshus. Dermed 
overgår ejerskabet af p-pladsen, og dermed den fremtidige vedligeholdelse, til Hodde 
Tistrup Hallen.

Forvaltningens vurdering
Varde Kommune har ingen interesse i at eje P-pladsen, og derfor kan den overdrages til 
Hodde Tistrup Hallen.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Udgift til reparation af P-pladsen samt omkostninger til den matrikulære ændring 
afholdes af Vej og Parks driftsbudget 2016. 
I fremtiden vil vedligeholdelsen af P-pladsen overgå til Hodde Tistrup Hallen.

Bilag:
1 Åben Kortbilag - Overdragelse af vejareal til Hodde Forsamlingshus.pdf 35034/16

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv,
at P-pladsen ved Hodde Forsamlingshus repareres og overdrages vederlagsfrit til Hodde 
Tistrup Hallen.

Beslutning Direktionen den 09-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt. 
 
Niels Christiansen ønskede ført til protokol, at det efter hans mening er en forkert 
prioritering. Asfalteringen burde gå til p-pladser ved haller i kommunen. 
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803. Vestbanen A/S - Forhold til behandling på generalforsamling
Dok.nr.: 10812
Sagsid.: 13/11339
Initialer: finl
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Økonomi og Erhverv besluttede 30. september 2015, at det hvert år i marts 
måned skal drøfte og beslutte, om der skal fremsendes forslag til vedtagelse på 
Vestbanen A/S’ ordinære generalforsamling i 24. maj 2016.
 
Af Ejer- og Interessentstrategien fremgår bl.a.:

1. Generalforsamlingen
Varde Kommune stiller spørgsmål til Vestbanen A/S’ ledelse og fremsætter 
forslag til Vestbanens virke.

2. Udvalget for Økonomi og Erhvervs rolle i forhold til generalforsamling og 
årsrapport
Udvalget skal forud for generalforsamlingen forholde sig til Vestbanen A/S’ 
dagsorden for generalforsamlingen og til den fremlagte årsrapport. 

Udvalget skal i sit møde i april 2016 tage stilling til indkaldelse til generalforsamling, 
meddelte forslag og revideret årsrapport.  

Konsekvens i forhold til visionen
Ingen

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at det drøftes og besluttes, om der skal fremsendes forslag til vedtagelse på Vestbanen 
A/S’ ordinære generalforsamling i maj 2016.

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Udvalget for Økonomi og Erhverv har ingen konkrete forslag til dagsordenen. 
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804. Lukket - Salg af ejendom i Varde
Dok.nr.: 10824
Sagsid.: 09/4211
Initialer: sveh
Lukket sag
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805. Lukket - Salg af ejendom
Dok.nr.: 10822
Sagsid.: 15/6062
Initialer: sveh
Lukket sag
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806. Lukket - Kontraktforlængelse på udliciteret rengøring og 
vinduespolering

Dok.nr.: 10768
Sagsid.: 13/4042
Initialer: mahj
Lukket sag



Varde Kommune
Udvalget for Økonomi og Erhverv 30-03-2016

Side 1826

807. Gensidig orientering
Dok.nr.: 8715
Sagsid.:
Initialer: anel
Åben sag

Sagsfremstilling
 Orientering ved borgmesteren

Stedfortræder i forhold til Byrådet.
 

 Orientering ved direktørerne
Status vedr. punkt 758 Køb af areal i Varde

Beslutning Udvalget for Økonomi og Erhverv den 30-03-2016

Fraværende: Ingen

Orienteringen taget til efterretning.
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Bilagsliste

763. Budgetoverførsel til 2016 - Udvalget for Økonomi og Erhverv

  
1. Budgetoverførsler fra 2015 til 2016 - total oversigt (160360/15) 
2. Regnskab 2015 - Udvalget for Økonomi og Erhverv, specifikation over IKKE overførte 

beløb (39088/16) 

764. Regnskab 2015 - Udvalget for Økonomi & Erhverv

  

1. Udvalgsbemærkninger 2015 - Udvalget for Økonomi og Erhverv (39919/16) 
2. Specielle bemærkninger regnskab 2015 - Udvalg for økonomi og Erhverv (27911/16) 
3. Regnskabsoversigt 2015 Udvalget Økonomi & Erhverv1.pdf (38651/16) 
4. Regnskab 2015 - Anlæg - Fordelt på samtlige udvalg - Igangværende anlæg / 

Afsluttede anlæg (16423/16) 
5. Anlægsregnskab 013887 Tilbygning til lægehuset i Oksbøl.pdf (38603/16) 

765. Godkendelse af budgetoverførsler fra 2015 til 2016
  1. Budgetoverførsler fra 2015 til 2016 - total oversigt (160360/15) 

769. Fusion af Esbjerg ErhvervsUdvikling, ProVarde og erhvervs- og turismeindsatsen på Fanø.

  
1. Vedtægter for Business Region Esbjerg (43239/16) 
2. Udkast til vision (43237/16) 
3. Fusionsaftale (43232/16) 

771. Kommunekoncept for EU-strategi
  1. Præsentantion fra det syddanske EU kontor (23652/16) 

774. Ansøgning om økonomisk støtte til projekt Stemmeværkspladsen - en levende ådal

  

1. Billeder fra stedet omkring Stemmeværkspladsen .pdf.pdf (33940/16) 
2. Skitse over Naturplads.pdf.pdf (33938/16) 
3. Budget og finansering Stemmeværkspladsen.xlsx (33936/16) 
4. Projektplan Stemmeværkspladsen.pdf (33935/16) 
5. Projektbeskrivelse.pdf (33933/16) 
6. Ansøgning om tilskud Stemmeværkspladsen. (33932/16) 

775. Årre Borgerforening ansøger om udviklingstilskud.
  1. Ansøgning fra Årre Borgerforening (28074/16) 

777. Ansøgning om kommunegaranti Sig Varmeværk A.m.b.a.

  1. Ansøgning om garantistillelse for lån vedr Sig Varmeværk (37458/16) 
2. SIG Varme Årsrapport 2014 2015 1.0.pdf (37753/16) 

778. Deltagelse i frikommuneforsøg 2016-2019
  1. Netværk om frikommuneforsøg.pdf (36096/16) 

780. Drøftelse af tredie udkast til plejeboligplan 2016-2025
  1. Udkast til plejeboligplan 2016-2025 (97022/15) 

781. Renovering og modernisering af genoptræningsafdelingen og dagtilbud på Lunden

  
1. Plantegning - Lunden (30239/16) 
2. Notat vedr. renovering af eksisterende rammer på Lunden - Renovering og 

modernisering på Lunden.docx (30241/16) 
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3. Økonomisk overslag vedr. dagtilbud fra Grønne og Jessen (30393/16) 

784. Evaluering af forsøgsprojekt med digital 1:1 løsning på udvalgte skoler/klasser

  

1. Kortfattet evalueringsrapport 1:1 løsning på Thorstrup, Nordenskov, Agerbæk og Sct. 
Jacobi Skole (34858/16) 

2. Bilag 1: Samling af gennemsnitsscorer (34793/16) 
3. Bilag 2 : Samling af indkomne kommentarer (35228/16) 

785. Afslutning af projektet Sandfolket

  1. Økonomisk status pr. 22.02.2016 (30850/16) 
2. Status på Sandfolket (30848/16) 

786. Fordeling af budgetmidler til hallerne 2016-2019

  
1. Forslag til fordeling af budgetmidler til hallerne 2016 (134602/15) 
2. Andre opgørelser - herunder anlæg og ikke medtagne haller (33718/16) 
3. Fordeling af renoveringspuljen - version marts 2016 (37691/16) 

787. Genbehandling af ansøgning - Helle Hallen

  

1. Ansøgning om tilskud til om- og tilbygning, Helle Hallen (104837/15) 
2. Ansøgning vedr. om- og tilbygning ved Helle Hallen (11787/16) 
3. Ansøgning vedr. om- og tilbygning ved Helle Hallen - ansøgning til Varde Kommune 

den 20-1-16.pdf (11787/16) 

788. Fra Bøger til Borger - Strategi 2016-2020

  1. Oversigt_høringssvar_februar2016_medreplik.docx (29973/16) 
2. Strategi_oplæg_feb2016.docx (29977/16) 

789. Ansøgning - Hotel ved Hvidbjerg Strand, Blåvand

  

1. Sagsnr16-149 Hvidbjerg Strandvej 31 Bilag der medsendt naboorienteringen 
(18761/16) 

2. kommentar fra grundejerforening - Hvidbjerg Badehotel - Hvidbjerg Strandvej 31 
Blåvand (32337/16) 

3. Kommentar til indsigelser fra Blåvand Grundejerforening - Hvidbjerg Strandvej 31 
Blåvand (32340/16) 

790. Vindmølleplanlægning 2016 i Varde Kommune

  

1. Teknisk notat.pdf (37012/16) 
2. Malle - vindmølleområde - mødenotat fra borgermøde og indkomne bemærkninger fra 

omkringliggende naboer.pdf (36831/16) 
3. Lunde - vindmølleområde - mødenotat fra borgermøde og indkomne bemærkninger 

fra omkringliggende borgere.pdf (36845/16) 
4. Nybro - vindmølleområde - mødenotat og indkomne bemærkniger fra 

omkringliggende naboer.pdf (36813/16) 
5. Blaksmark - vindmølleområde - borgermøde og indkomne bemærkninger fra 

omkringliggende naboer.pdf (37534/16) 
6. Vindmølleområder udpeget i Kommuneplan 2013.pdf (37503/16) 
7. (Lukket bilag) 
8. Sammensat dok - bemærkninger fra berørte borgere - vindmølleområde C nordvest 

for Malle (38327/16) 

792. Udviklingsplan for Agerbæk
  1. Agerbæk Udviklingsplan (85139/15) 
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793. Udviklingsplan for Hodde/Tistrup
  1. Hodde-Tistrup udviklingsplan (151402/15) 

794. Udviklingsplan for Oksbøl

  
1. oksbøl - Oksbøl udviklingsplan lille.pdf (82248/15) 
2. bemærkninger til udviklingsplan for Oksbøl (30270/16) 
3. Resumé af de indkomne bemærkninger til Udviklingsplan (30135/16) 

795. Udviklingsplan for Outrup
  1. Udviklingsplan for Outrup (150167/15) 

796. Fordeling af kanoudlejningslicenser på tidligere Amtsvandløb
  1. (Lukket bilag) 

797. Forslag til naturpolitik

  
1. Forslag til Naturpolitik (13170/16) 
2. Referat af Grøntråds mødet - Naturpolitik (30249/16) 
3. Bemærkninger til de økonomiske konsekvenser af naturpolitikken (30245/16) 

798. Udbringning af husdyrgødning på enge i og uden for Natura 2000-område

  

1. Sagsnr14-4415_Doknr47368-14_v1_Ansøgning om tildeling af gylle til § 3-arealer - 
Tarphagevej 67Billumgårdevej 49 - Ansøgning om ti(1).docx (27413/16) 

2. Ansøgning Bavnehøjvej 23 og Ør. Kærupvej 13.pdf (27409/16) 
3. Ansøgning Vr. Janderupvej 25 og Tørvevej 17, Billum.pdf (27406/16) 
4. Ansøgte udbringningsarealer 2.pdf (37139/16) 

799. Ansøgning - Optagelse af Sønderballevej som offentlig vej

  
1. Kortbilag Sønderballevej (30495/16) 
2. Sagsnr 14-13259 - Ansøgning om optagelse af Sønderballevej i Ho som offentlig vej 

(28834/16) 

800. Højesteretsdom om fastsættelse af vejbidrag
  1. Højesterets dom af 5. feb. 2016 (20291/16) 

801. Henvendelse fra Bobøl om frasalg af bygninger og arealer
  1. Brev fra Deponiselskabet Bobøl I/S om frasalg af bygninger (23424/16) 

802. Afhændelse af P-plads
  1. Kortbilag - Overdragelse af vejareal til Hodde Forsamlingshus.pdf (35034/16) 
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